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Вітаємо!

Указом Президента  
України Петра Порошен-
ка  від 22 січня № 27/2015 
«Про відзначення держав-
ними нагородами Укра-
їни з нагоди Дня Собор-
ності України», за значний 
особистий внесок у дер-
жавне будівництво, со-
ц і а л ь н о - е к о н о м і ч н и й , 
науково-технічний, куль-
турно-освітній розвиток 
Української держави, бага-
торічну сумлінну працю та 
високий професіоналізм 
почесне звання «Заслуже-
ний лісівник України» при-
своєно Миколі Сороці – 
лісничому Олешнянського 
лісництва ДП «Добрянське 
лісове господарство».

Указ 
Президента України

Андрій ПИВОВАр, 
начальник Чернігівського обласного управління 

лісового та мисливського господарства
йосип рАйЧИНець,

голова Чернігівського обкому профспілки 
працівників лісового та мисливського господарства

Дорогі жінки, 
славні трудівниці лісової галузі Чернігівщини!

Щиро вітаємо вас зі святом 8 Березня!
Цей чудовий день присвячений жінкам і весні, першим те-

плим променям сонця і оновленню природи.
А невтомні працівниці лісової галузі Сіверського краю відо-

мі своєю життєдайною енергією, професійним вмінням, ділови-
тістю й цілеспрямованістю.

Чоловіки-колеги з великою повагою говорять про жінок-лісо-
вичок, їх добрі руки і самовіддане служіння придеснянським лі-
сам. Адже ви своєю мудрістю залагоджуєте «гострі кути» про-
блем, терпимістю зберігаєте мир вдома і на роботі, любов’ю до 
людей і природи будуєте мирне майбутнє.

Шановні берегині поліських лісів!
Зичимо вам міцного 

здоров’я, повсякденно-
го оптимізму, родинно-
го добробуту і затишку, 
поваги й любові чолові-
ків!

Нехай нинішня весна 
подарує вам радість в 
особистому житті і успіх 
у виробничих буднях!

Нагрудним знаком 
«За бездоганну службу 

в державній лісовій 
охороні»

Вацебу Ірину Олексан-
дрівну, інженера з лісовід-
новлення ДП «Корюківське 
лісове господарство»;

З нагоди Міжнародного жіночого 
дня 8 Березня кращих працівниць лісової 

галузі Чернігівщини нагороджено:

Почесною грамотою 
Державного агентства лісових ресурсів України

Басович Тетяну Андріївну, бухгалтера лісни-
цтва ДП «Добрянське лісове господарство»;

Бочкарьову Надію Петрівну, машиніста коз-
лового крана ДП «Семенівське лісове господар-
ство»;

Дорошко Лідію Василівну, верстатницю де-
ревообробних верстатів ДП «Холминське лісове 
господарство»;

Мазур Світлану Петрівну, верстатницю дере-
вообробних верстатів ДП «Борзнянське лісове гос-
подарство»;

Курись Наталію Іванівну, головного спеціа-
ліста відділу економіки та фінансів Чернігівського 
ОУЛМГ;

Лошик Олену Михайлівну, помічника лісничого ДП «Городнян-
ське лісове господарство»;

Мажежу Юлію Іванівну, верстатницю деревообробних верстатів 
ДП «Новгород-Сіверське лісове господарство»;

Полуботько Надію Сергіївну, бухгалтера лісництва ДП «Остер-
ське лісове господарство»;

Трухан Тетяну Іванівну, робітницю по догляду за лісовими культу-
рами ДП «Ніжинське лісове господарство»;

Федяй Наталію Анатоліївну, бухгалтера лісництва ДП «Чернігів-
ське лісове господарство»;

янчук Галину Михайлівну, верстатницю деревообробних вер-
статів ДП «Прилуцьке лісове господарство»
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Наклад 1100 прим.

«Майбутнє лісу у твоїх руках!» Ліси

Сіверський край здавна славиться своїми лісами. Їх ще-
дрі масиви  стали своєрідним заповітом нинішнім і май-
бутнім господарям чернігівської землі — дбайливо обері-
гати й примножувати зелену скарбницю Придесення. 

У сьогоднішніх нелегких економічних умовах лісова галузь 
області працює стабільно. І показники лісовідновлення та лісо-
розведення свідчать про відповідальне ставлення нашого ве-
ликого лісівничого колективу  до реалізації державної програ-
ми «Ліси України до 2015 року» та регіональної програми «Ліси 
Чернігівщини на 2011-2015 роки». 

Сіверські ліси будь-якої пори року відчувають турботливі 
руки своїх надійних і відданих господарів. А весна для всіх лісів-
ників — особливий період: у цей час висаджуються  нові ліси... 

Нинішнього року планується відтворити ліси на площі 2 500 
гектарів— створити лісові культури на зрубах (2050 га) та 200 га 
захисних лісових насаджень на прийнятих деградованих і ма-
лопродуктивних сільськогосподарських землях й залишити під 
природне оновлення 250 га. 

Вже 10-й рік поспіль проходить акція «Майбутнє лісу у твоїх 
руках!», яка стартує 21 березня, у Міжнародний день лісу. Цей 
захід, що вже переріс у добру традицію, проводиться за ініці-
ативи Державного агентства лісових ресурсів України та Това-
риства лісівників України. Найактивнішими учасниками Акції 
завжди були і є державні лісогосподарські підприємства. Нео-
дмінно долучаються Міністерство освіти і науки України та об-
ласні управління освіти. 

Отож громади міст і сіл,  школярі та студенти, ветерани війни 
та праці мають можливість зробити свій внесок у створення лі-
сових масивів і озеленення населених пунктів. 

Юні природолюби з учнівських лісництв теж скажуть вагоме 
лісове слово. 

Любов до природи, бажання примножувати та розвивати її 
скарби,  патріотизм і чітка екологічна позиція — все це об’єднує 
представників різних поколінь чернігівців, які займатимуться 
посадкою лісових насаджень. 

Володимир ПереВ’язКО, 
головний спеціаліст відділу лісового господарства 

Чернігівського ОУЛМГ 
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Лісова галузь Чернігівщини у 2014 році

На розширеній колегії Чернігівського облас-
ного управління лісового та мисливського гос-
подарства, яке відбулося 28 січня, підбивалися 
підсумки фінансово-господарської діяльності 
підприємств Чернігівського ОУЛМГ. 

Відкрив зібрання начальник облуправління Ан-
дрій Пивовар. Він зазначив, що минулий рік видав-
ся досить складним для лісівників. Чимало сіверян 
захищають єдність України в зоні АТО. Є серед них і 
працівники лісогосподарських підприємств. 

Але, слід констатувати, що робота лісової галу-
зі Сіверського краю була стабільною, результатив-
ною. 

Лідером року став трудовий колектив ДП «До-
брянське лісове господарство» (директор Іван 
Горохівський). Друге місце посів Семенівський 
держлісгосп (директор Олександра Дудко), третє 
вибороли остерці на чолі зі своїм керівником Юрі-
єм Кравчуком. 

Андрій Пивовар подякував лісівникам за сумлін-
ну роботу і привітав переможців. 

З доповіддю «Підсумки господарсько-фінансо-
вої діяльності підприємств Чернігівського ОУЛМГ 
за 2014 рік» виступив начальник відділу економіки 
та фінансів Володимир Полубень. 

Доповідач відмітив, що сіверські лісівники ви-
конали всі заплановані лісогосподарські заходи і 
забезпечили зростання виробництва та реаліза-
ції продукції. На зрубах було посаджено і посіяно 
2354,8 га лісових культур, а це — 105% річного пла-
ну. На площі 6,61 га закладено шкілки, маточні та 
інші плантації. 

Протягом минулого року створені нові ділянки 
швидкоростучих лісових культур на 13,3 га (143% 
річного завдання). На підприємствах закладено 
плантації: Ніжинському — модрини, Семенівському 

— плодово-ягідна, Добрянському та Холминському 
— горіхоплідні. 

Підприємства заготовили 365,9 тис. м3 ліквідної 
деревини на рубках формування і оздоровлення лі-
сів та інших рубках. А рубками догляду та санітар-
ними рубками пройдено 11,9 тис. га лісу. 

План рубок молодняка виконано на 102,5%. І на 
базі ДП «Н. -Сіверське лісове господарство» про-
йшла нарада-семінар з доцільності і впровадження 
поступових рубок. 

У доповіді підкреслювалося, що протягом остан-
ніх трьох років — для покращення якості робіт з від-
воду і таксації лісосік — лісгоспами придбано 2 GPS 
приймачі, 5 електронних висотомірів, 2 електронні 
мірні вилки. У 2015 році намічено повністю укомп-
лектувати ланки з відводу і таксації лісосік сучасни-
ми електронними приладами. 

У 2014 році держлісгоспи нарощували обсяги 
заготівлі та переробки деревини. Було заготовле-
но деревини від усіх видів рубок 1005 тис. м3. (Для 
порівняння, у 2013 році — 919,1 тис. м3). А на руб-
ках головного користування — 639,4 тис. м3. За 12 
місяців минулого року у власних цехах підприємств 
було перероблено деревини 122,5 тис. м3 (за 2013-
й рік — 121,9 тис. м3). 

Випущено товарної продукції переробки дере-
вини на суму 76 765,3 тис. грн (у 2013-му — 61 857,5 
тис. грн). 

Обсяг реалізованої продукції за 2014 рік склав 
477 236 тис. грн і зріс, порівняно з 2013 роком, на 
105 512 тис. грн, або на 28,4%. 

Темп росту забезпечили всі підприємства. 
Першість за обсягами реалізації впевнено три-

мають Добрянський (65,8 млн. грн. при темпі рос-
ту 138%), Н. -Сіверський (55,3 млн. грн. — 130,3%) 
та Холминський (52,1 млн. грн. — 135,3%) держліс-
госпи. 

Реалізація продукції на експорт зросла на 88 592 
тис. грн., або на 50,5%. Також всі підприємства за-
безпечили темп росту. 

Знову серед переможців ДП «Добрянське ЛГ» 
(37,5 млн. грн. при темпі росту 163,9%), ДП «Н. -Сі-
верське ЛГ» (35,7 млн. грн. — 133,5%) і ДП «Хол-
минське ЛГ» (27,7 млн. грн. — 135,3%). Питома вага 
експорту в цілому по управлінню зросла з 47,2 до 
55,3%. 

Протягом 2014 року лісгоспи направили на 
ведення лісового господарства 103,9 млн. грн, 

Добрянські лісівники – лідери року!
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в т. ч.101,5 млн. грн (або 97,7%) — це власні кошти 
підприємств, та 2 351,1 тис. грн. асигнувань загаль-
ного фонду державного бюджету. 

В цілому по управлінню фінансування лісово-
го господарства власними коштами збільшилося 
на 28,3%, а за рахунок бюджету зменшилося на 1 
420,3 тис. грн. (37,7%). Лісогосподарські підприєм-
ства в оновлення основних засобів вклали у мину-
лому році 24 177 тис. грн, що на 4 млн. грн. більше (на 
20%) 2013-го року. Значні кошти в оновлення вкла-
дено Добрянським (4,3 млн. грн.) і Н.-Сіверським 
(3,7 млн. грн.) держлісгоспами. 

Основним показником, який забезпечує розви-
ток лісового господарства, є реалізація 1 гектара 
лісового фонду. У 2014 році вона зросла на 241,5 
грн. або (на 26,7%) і склала 1 144,9 грн. на 1 га. Най-

більшого її рівня досягли лісівники з Н. -Сіверсько-
го, Добрянського та Семенівського підприємств. 

Як і в попередні роки, так і протягом 2014-го 
в держлісгоспах проводилися структурні зміни. 
Удосконалювалися виробничі процеси, вживали-
ся заходи щодо покращення умов оплати праці та 
соціального захисту лісівників. За минулорічні сер-
пень-грудень середньомісячна заробітна плата 
штатного працівника склала 3 513 грн. і зросла, по-
рівняно з 2013 роком, на 535 грн. (на 18%). 

Найвищого рівня заробітної плати досягли про-
тягом останніх трьох років у Семенівському, До-
брянському і Холминському лісогосподарських 
підприємствах. За результатами роботи 2014 року 
до зведеного бюджету сплачено податків у сумі 
83821,6 тис. грн. та єдиного соціального внеску — 
50 053,5 тис. грн. 

На території лісового фонду облуправління 
вздовж автомобільних доріг обладнано 32 місця 
відпочинку. До речі, всі вони укомплектовані лісо-
вими меблями, туалетами, місцями для розкла-
дання багаття та розбивки наметів і автостоянками. 
У 2014 році було збудовано 56,3 км лісових доріг. 

На двох рекреаційних пунктах, а саме Городнян-
ського та Ніжинського підприємств, планується об-
лаштувати торгівельні майданчики. У Добрянсько-
му держлісгоспі вже працює виїзна торгівля на 
рекреаційному пункті. 

Між іншим, розроблено та діє 10 еколого-про-
світницьких маршрутів, а також встановлено 55 біг-
бордів з соціальною рекламою і 55 аншлагів і за-
кладено 11 міні-дендропарків. 

Найбільший розвиток рекреації — у ДП «Добрян-
ське лісове господарство». Тут у довгострокове ко-
ристування надано ділянку для рекреаційних цілей. 
Популярності набуває триденний екологічний тур 
«Подорож українським Поліссям». У лісгоспі є і го-
тельний будинок для туристів. 

З кожним роком зростає зацікавленість насе-
лення зеленим туризмом. Тож постійно на колегіях 
облуправління порушується питання використання 
корисних властивостей лісів. 

Проводиться робота з пошуку старовікових ду-
бів, забутих джерел, озер та інших пам’яток приро-
ди. Разом з науковцями періодично визначаються 
історично важливі місця Чернігівщини. Завдяки та-
ким об’єктам формуватимуться майбутні туристич-
ні маршрути та місця відпочинку. 

Прикро, але у більшості випадків з вини тих, хто 
відпочиває «на природі», у 2014 році виникло 32 лі-
сові пожежі, на площі 16,86 га. (Вони завдали збит-
ків на суму 29 тис. грн). 

У минулому році обласним управлінням лісового 
та мисливського господарства до державного бю-
джету було перераховано 824 219 грн. — за видачу 
посвідчень мисливця, контрольних карток обліку до-
бутої дичини і порушень правил полювання та ліцен-
зій. До того ж, проведено 7 перевірок стану ведення 
мисливського господарства та дотримання договір-
них зобов’язань користувачами мисливських угідь. 

На жаль, минулого літа й осені на території об-
ласті було виявлено африканську чуму свиней. 
Отож користувачі мисливських угідь спільно з лі-

совою охороною постійно проводять обстеження 
мисливських угідь, виявляючи диких кабанів, що 
загинули, чи проводячи їх відстріл. У таких випад-
ках здійснюється відбір діагностичного матеріалу 
для проведення діагностичних досліджень. З цього 
приводу облуправління провело 5 нарад з користу-
вачами мисливських угідь. 

На січневій колегії обговорювалися й інші пи-
тання. Головний спеціаліст відділу лісового гос-
подарства Володимир Перев’язко проаналізував 
процеси інвентаризації та атестації лісокультурних 
об’єктів. А начальник відділу лісових ресурсів Пе-
тро Приходько дав характеристику стану охорони 
праці на підприємствах. 

Микола ТИЩеНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ
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Наболіле

Лісогосподарська галузь 
має стратегічне значення для 
держави, адже ідеться про зе-
лене багатство України. Сьо-
годні, коли для нашої еконо-
міки настали нелегкі часи (і на 
Донбасі триває неоголошена 
війна), лісова галузь трима-
ється «на плаву» й самотужки 
бореться з багатьма пробле-
мами. 

На Чернігівщині налічуєть-
ся чималий лісівничий колектив 
— близько трьох тисяч трудівни-
ків. Не дивлячись на різноманіт-
ні труднощі й перепони, лісова 
галузь Сіверщини працює ста-
більно і є тим життєдайним дже-
релом, яке наповнює з року в рік 
бюджет області. 

Варто наголосити, що лісо-
господарським підприємствам 
надходять з державного бюдже-
ту мінімальні надходження. А жи-
вуть вони за рахунок експорту 
деревини та власної переробки 
і продажу деревини на місцевих 
аукціонах. Ця діяльність прозора. 
І зароблені кошти лісгоспи вкла-
дають в оновлення виробництва, 
його модернізацію. 

Але до проблем чернігівських 
лісівників додаються й ті, які ха-
рактерні для української околи-
ці. Хіба хочуть покупці їхати до 
нас, витрачаючи шалені гроші на 
пальне? А скільки коштів «з’їдає» 
залізниця!?

Як повітря, потрібен сівер-
ським лісівникам плитний завод. 
Такий, як у Рівненській (аж два), 
Житомирській та Волинській об-
ластях. 

Прикро, що і в радянський 
період, і в роки незалежнос-
ті у Сіверському краї (до речі, на 
Сумщині теж) не спромоглися 
збудувати ці підприємства по ви-
пуску ДСП та ДВП. Отож і змуше-
ні чернігівці відправляти технічну 
деревину в інші регіони чи за кор-
дон. Наприклад, до Румунії. 

Нині точиться безліч розмов 
про реформування галузі. Так, ця 
реформа — на часі. І вона зачі-
пає кожного, хто причетний до лі-
согосподарського виробництва. 
Особливо тих лісівників, що від-
дали цій роботі не один десяток 
літ чи все трудове життя. 

Деякі депутати у найвищому 
законодавчому органі пропону-
ють заборонити експорт дере-
вини. Невже не розуміють, що 
це призведе до галузевої кри-
зи?

Щоб виконувався весь річний 
комплекс робіт, у цьому механіз-
мі не можна викидати «гвинтик» 
експорту. Валюта ж неабияк ви-
ручає лісівників. 

Активно обговорюється в сус-
пільстві і тема приватизації лісо-
вої галузі. Приватизація насторо-
жує. Болить це питання людям. 

Аби не вийшло так, 
як з горе-рефор-
мою сільського гос-
подарства, що зруй-
нувала наші села. 
Тоді ж були знищені 
цегляні та консерв-
ні заводи, потужні 
льонозаводи, якими 
славилося Полісся. 

А лісова галузь 
попри всілякі нега-
разди жила. 

Там, де є лісни-
цтва, у місцевих 

жителів є й робота. І мешканці 
віддалених сіл та забутих-загу-
блених хуторів завжди зверта-
ються до керівництва лісництва 
за будь-якою допомогою. Взим-
ку прочищаються хуторянам до-
роги, в разі потреби виділяєть-
ся транспорт, щоб доставити 
хворого в лікарню. Сільські ради 
часто опираються на лісогоспо-
дарські підприємства. 

Якщо ліс «прихватизують», то 
хто ж старим і немічним людям 
на поміч прийде, підставить пле-

че школі чи ФАПу? 
Між іншим, у сільських 

школах лісівники — бажа-
ні гості. І молоді, і досвід-
чені працівники лісогос-
подарських підприємств 
охоче приходять до 
учнів, проводячи вихов-
ну еколого-просвітниць-
ку роботу серед підлітків. 
Можливо, хтось із тих ді-
вчаток і хлопчиків, що за-
раз сидять за партами, 
замінять нинішніх лісів-
ників на їх посту. Будуть 
оберігати зелене багат-
ство рідної землі і ство-
рюватимуть нові ліси. Не 
для окремих хазяїв. А для 
своїх земляків, для всіх 
людей, для зміцнення 
держави…

Звісно, реформа на-
зріла. Лише треба такі 
законопроекти по її вті-
ленню створити, котрі б 
забезпечили сталий роз-
виток лісового господар-
ства. 

Лісівники 
Чернігівщини

Будуть лісництва — житимуть хутори і села
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Вітаємо!

Чи «завалять» законотворці 
лісову галузь України?

Дуже занепокоїв лісівників Сіверського краю проект нового Зако-
ну у лісовій та лісопереробній галузі, який пропонують деякі завзяті 
депутати-«реформатори» з високих трибун Верховної Ради.

Нині діє Закон України «Про особливості державного регулювання діяль-
ності суб’єктів підприємницької діяльності, пов’язаної з реалізацією та екс-
портом лісоматеріалів», що забороняє вивезення за межі країни лісо- і пило-
матеріалів цінних та рідкісних порід дерев.

Отож у цьому році група депутатів ВР України, розробляючи Законопро-
ект , вважає прогресивним і корисним для держави — заборонити (на на-
ступні 10 років!) вивезення лісо- і пиломатеріалів у вигляді необробленої де-
ревини за митну територію України. Натомість дозволяється експортувати 
тільки деревину транспортною вологістю більше 22%.

До речі, природна вологість деревини становить 25-40 %. А для того, щоб 
досягти бажаних 22%, треба проводити якісне сушіння. Депутати кажуть, що 
не хочуть, аби деревина псувалася. І запевняють, що таким чином вони сти-
мулюють вітчизняну деревообробну промисловість.

Але після цієї заборони експорту, так вважають лісівники, обваляться 
й ціни на внутрішньому ринку. Річ у тому, що існуючі переробні потужності 
України при новому завантаженні зможуть переробити лише…70% всього 
обсягу вирубки. У нашій державі основні деревообробники відправляють пи-
ломатеріали природної вологості на експорт і переорієнтуватися на постав-
ки продукції на внутрішній ринок не зможуть — через відсутність споживачів.

Результат ухвалення такого Закону матиме доволі гіркий присмак. Дере-
вообробники будуть змушені закривати свій бізнес і звільняти людей з робо-
ти. Адже для встановлення сушок потрібен час і кошти ( 150 тис. євро за одну 
сушку). І навіть за оптимістичними прогнозами вимальовується сумна карти-
на . Попит на вітчизняний ліс скоротиться на 500 тис. м3 на рік— і доходи ліс-
госпів «упадуть» на 700 млн. гри.

Чернігівські лісівники впевнені, що заборона експорту лісу призведе дер-
жавні лісогосподарські підприємств до справжньої катастрофи. Зауважимо, 
що у Придеснянському краї, багатому на зелені масиви, лісова галузь свою 
діяльність (навіть у найскладніші економічні періоди!) ніколи не зупиняла. І 
людям роботу давала, і бюджет регіону підживлювала.

З горе-нововведеннями — сотні сіверських лісівників втратять роботу. 
Немало населених пунктів області і живуть тому, що там є лісництва.

Президент Асоціації меблевих і деревообробних підприємств України 
Сергій Сагаль захищає переробників і меблевиків. Вони добиваються, щоб 
була дешева деревина. Здається, їх абсолютно не цікавить, як нелегко ство-
рюються насіннєва база і нові ліси, як охороняються лісові масиви від пожеж 
і шкідників. Головне — прибутки!

Між іншим, колись на Чернігівщині було чимало меблевих комбінатів, про 
які в регіоні вже й забувати стали, бо ці підприємства давно знищені й роз-
грабовані.

Серед авторів Законопроекту всюдисущий «вічний» депутат Микола То-
менко, наш радикальний земляк Олег Ляшко та колишній директор ТОВ «Ін-
тервудкоммерц» Остап Єднак (найбільший український виробник пиломате-
ріалів і експортер).

Звісно, цих «захисників народу» не лякає безробіття в лісовій галузі.
Мета «законотворців» — зменшення конкуренції на ринку деревини, 

зменшення цін на лісопродукцію і «повалення» лісової галузі. І тоді продажем 
лісопродукції за кордоном займатимуться тільки багаті власники сушильних 
камер, котрі за безцінь скуповуватимуть українську сировину і набиватимуть 
свої кишені мільйонними доларовими надприбутками.

Прикро , що так «турбується» про земляків і економіку рідного краю Олег 
Ляшко.

За нього лісівникам Сіверщини соромно. І пан Олег, і його колеги , «вер-
ховні» депутати, замість того, щоб ввести вивізне мито на експорт продукції 
(держава заробляла б валюту!), дбають про статки окремих ділків, байдужих 
до долі лісів України.

Іван БОрзНяНСьКИй,
Чернігівська область

Наприкінці січня відсвятку-
вала 50-річний ювілей Лариса 
Іолкіна, інспектор відділу ка-
дрів Добрянського держліс-
госпу.

Не дивно, що трудова діяль-
ність цієї доброї і чуйної жінки 
тісно переплетена з лісогоспо-
дарським виробництвом. Адже 
народилася і виросла Лариса се-
ред мальовничих чернігівських 
лісів — у селі Михайлівському, що 
на Новгород-Сіверщині.

Відразу після закінчення се-
редньої школи дівчина вступила 
до Марийського ордена Дружби 
народів політехнічного інституту 
на факультет технології  дерево-
обробки.

З новеньким дипломом  мо-
лодого спеціаліста вона пере-
ступила поріг Добрянської ме-
блевої фабрики. З тих пір для 
Лариси Миколаївни рідним кра-
єм стала Ріпкинщина.

Тут вона стала вмілим, вимо-
гливим фахівцем. Незаперечний 
авторитет здобула  Лариса Іол-
кіна і у колективі ДП «Добрянське 
лісове господарство», де раніше 
працювала  змінним майстром по 
навантажуванню вагонів Олеш-
нянського нижнього складу та ін-
женером-радіологом, а нині— ін-
спектор відділу кадрів.

Шановна Ларисо Миколаївно!

З нагоди ювілею прийміть від 
колег найщиріші вітання і поба-
жання міцного здоров’ я , душев-
ного тепла,  сімейного затишку-
злагоди і довгих щасливих років.

Лісівники Чернігівщини

Ларисі іолкіній — 50!
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У профспілкових організаціях

Працівники Борзнянського держлісгоспу на 
зборах у структурних підрозділах  активно об-
говорювали, як  колективний договір викону-
вався у минулому році та як потрібно приймати 
цей документ  у нинішньому, 2015-ому.

На цих заходах, що проходили у 
лісництвах та виробничих підрозді-
лах, було  внесено  немало пропо-
зицій, котрі  лісівники сподіваються 
побачити в новому колективному 
договорі. Люди  розуміють: ситуа-
ція в країні досить складна. Але те, 
що можна здійснити  самим, орга-
нізувавши  всіх  — від директора до 
лісоруба — члени профспілки про-
сили зробити.

На профспілкову конференцію, 
яка відбулася 20 лютого у примі-
щенні лісгоспу,  було обрано  55 
делегатів.

Із серйозним аналізом стану 
справ на підприємстві виступив  
директор Юрій Перепечай. Прикметно, що  його до-
повідь  не  рясніла сухими цифрами виконання планів, 
а всебічно висвітлювала життя колективу. Керівник 
ставив завдання, як вижити  лісгоспу у цей нелегкий 
час, щоб зберегти людей , не допустити скорочення 
працюючих, та й заробітну плату їм підвищити.  Адже 
бюджетні кошти на  цей рік скорочуються, в порівнян-
ні з 2014-м, на 200 тис. грн. (Борзнянський держліс-
госп — один з не багатьох, що їх отримує).

До речі, торік бюджетних робіт було виконано на 
суму 4 758 тис. грн., а 87% власних коштів витрачено.

Обсяг лісогосподарських робіт на 2015-й рік 
планується збільшити. Отож потрібно всім працю-
вати так, щоб вистачило коштів і на виконання цих 
робіт, і для сплати податків до бюджету та підви-
щення зарплати.

У минулому році  від борзнянських лісівників на-
дійшло  до бюджету  близько 3 млн. грн., зросла  
майже на 420 грн. і заробітна плата (  понад 3 400 
грн.).

Звичайно,  на перший погляд, це не так багато.  
Хоча, зважаючи , що лісгосп  переважно займаєть-
ся лісогосподарськими роботами, для цього регіо-
ну непогано.

Голова профкому С. Ю. Ступаков  охарактери-
зував будні профспілкової організації і радився з 

профспілковим активом, як  виживати, коли не буде 
фінансування від Фонду соціального страхування з 
тимчасової втрати працездатності. Тоді всі витрати  
«ляжуть» на плечі трудового колективу. Між іншим, 
ідеться  про оздоровлення  працівників лісгоспу та 

їхніх дітей. ( Протягом останніх ро-
ків діти оздоровлювалися, в осно-
вному, на морі).

Коли обговорювалися питан-
ня порядку денного, виступаючі з 
великою стурбованістю говорили 
про  життя своїх колективів. Осо-
бливе ставлення у людей до бій-
ців, які беруть участь у зоні  АТО. 
(З лісгоспу призвано 7 працівни-
ків). І воїнам, і їх родинам колектив 
підприємства допомагає.  Підпри-
ємство мобілізувало і значну кіль-
кість техніки.

Старший майстер ремонтно - 
транспортного цеху А. М. Прощен-
ко розповів, яка організовується  
допомога воюючим на Донбасі. Це 

і збір коштів для придбання теплого одягу, і виго-
товлення «буржуйок» для обігріву військових.

Борзнянські лісівники зібрали кошти й на елек-
трогенератор та доукомплектували його всім необ-
хідним і відправили бійцям.

Під час проведення конференції надійшла три-
вожна звістка:  у військовій операції під Дебаль-
цевим  майстер лісу Берестовецького лісництва 
Олександр  Єрмоленко та лісоруб Сергій Олек-
сюк  отримали тяжкі поранення і потрапили до  вій-
ськових госпіталів у Харкові й Артемівську. Делега-
ти прийняли рішення— зібрати кошти і відрядити 
представників колективу в міста, де лікуються ко-
леги - земляки.

На конференції був затверджений кошторис ви-
користання профспілкових коштів за 2014 рік та ко-
шторис на 2015-й. Зафіксовані також зміни та допо-
внення до нового колективного договору.

( Варто нагадати,  що колективний договір Борз-
нянського держлісгоспу за 2012 рік було визнано  
кращим колективним договором  серед лісогоспо-
дарських підприємств України).

йосип рАйЧИНець,
голова обкому профспілки працівників 

лісового та мисливського господарства

Прислухаючись до вимог часу



7№ 1 (33), 2015 р.

Спільна нарада Вродили шишки

25 лютого в актовій залі 
Чернігівського ОУЛМГ відбу-
лася термінова нарада ди-
ректорів державних лісогос-
подарських підприємств та 
переробників.

Її відкрив начальник облу-
правління Андрій Пивовар. Звер-
таючись до присутніх, він сказав, 
що у січні й лютому склалася кри-
тична ситуація на ринку дереви-
ни. На жаль, і деревина з аукціону 
І кварталу місцевими переробни-
ками вибрана майже наполовину. 
Адже щодня стрімко зростають 
ціни на пальне та енергоресурси. 
І на експорт деревина теж не від-
правляється. Всіх дуже непоко-
їть фінансовий стан чернігівських 
держлісгоспів. Виплата податків, 
соціальних внесків та заробітної 
плати нині під загрозою.

Від імені переробників на на-
раді виступив Григорій Божок, 
президент Асоціації керівників 
приватних деревообробних під-
приємств Чернігівщини. До речі, 
очолювана ним деревообробна 
фірма «Астра» найпотужніша у 
Сіверському краї.

Григорій Божок зауважив, що й 
місцеві переробними теж зв’язані 
з експортом. У них на складах, як 
і в лісівників, накопичилося багато 
обробленої і необробленої дере-
вини. Прикро, що продукція що-
денно втрачає свою якість.

Схвильовано говорили про 
минулу (і болісну) кризу 2008 року 
директори Іван Горохівський (ДП 

«Добрянське ЛГ»), Петро По-
гребняк (ДП «Корюківське ЛГ») та 
Олександра Дудко (ДП «Семенів-
ське ЛГ»). Вони дійшли висновку, 
що вижили у той непростий час 
та зберегли трудові колективи і 
лісову галузь регіону тільки за-
вдяки експорту деревини.

На цій нараді директори держ-
лісгоспів спільно з деревооброб-
никами підготували Звернення 
(його підтримав і в. о. голови Чер-
нігівської ОДА Сергій Журман) до 
Держлісагентства України та Ка-
бінету Міністрів України, щоб в 
такий скрутний період була нада-
на «зелена вулиця» експорту. За-
раз лише валюта може виручити 
і врятувати державні лісогоспо-
дарські підприємства країни.

Також учасники наради, вра-
ховуючи нестабільні ціни на вну-
трішньому ринку деревини, ви-
рішили відмінити аукціон ІІ 
кварталу з продажу необробле-
ної деревини.

Якщо до голосу лісівників та 
переробників не прислухаються, 
то вже у березні не буде коштів на 
створення нових лісів та вчасну і 
якісну підготовку до пожежоне-
безпечного періоду.

Завершуючи нараду, Андрій 
Пивовар відмітив, що ще ніколи 
не були такими одностайними лі-
сівники і переробними, і не діяли 
так дружно і згуртовано.

Олександр КИрИЧеНКО, 
головний інженер

Чернігівського ОУЛМГ

Чи буде надана «зелена вулиця» 
експорту деревини?

У 2014 році був хороший 
урожай шишок сосни та 
ялини. Отож у грудні, січ-
ні та лютому лісівники Чер-
нігівщини активно займа-
лися їх заготівлею. Адже 
впродовж кількох років че-
рез несприятливі погодні 
умови шпилькові дерева не 
врожаїлися. 

Отож при плані 103 тон-
ни вдалося заготовити 175 
тонн продукції. Перероблено 
та одержано 1,8 тонни насін-
ня. Найбільше заготовили ши-
шок Добрянський (19 т 500 кг), 
Н.-Сіверський (14 т 400 кг) та 
Остерський (13 т 960 кг) держ-
лісгоспи. 

Перероблене насіння на-
правляється у м. Боярку в 
«Український лісовий селек-
ційний центр» для перевірки 
якості. 

Як зазначив головний ліс-
ничий Чернігівського облас-
ного управління лісового та 
мисливського господарства 
Юрій Пономаренко, найближ-
чим часом буде створено банк 
насіння у Ново-Яриловицько-
му лісництві ДП «Добрянське 
лісове господарство». (Зараз 
готується приміщення). Цей 
досвід лісівники Сіверщи-
ни запозичили у своїх волин-
ських та гомельських колег. 

Володимир 
ПереВ’язКО, 

головний спеціаліст 
відділу лісового 

господарства 
Чернігівського ОУЛМГ

Заготівля насіння
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звіти і вибори

На профспілкову конференцію Ніжинського 
держлісгоспу, яка пройшла 20 лютого,  зібра-
лося 35 делегатів. 

Почався захід із вшанування героїв Небесної со-
тні та загиблих в АТО. 

З доповіддю на конференції виступив директор 
підприємства Юрій Болоховець. 

Він аналізував, як у минулому році попрацював 
трудовий колектив ніжинських лісівників. Так лі-
совідновлення було проведено на площі 218,9 га. 
До того ж, повністю виконана програма «Дібро-
ва»: культур дуба звичайного створено на 94,7 га 
(при плані 54 гектари); заготовлено насіння 7 200 
кг, вирощено 1093 тис. штук садивного матеріа-
лу. 

Торік у лісових розсадниках було вирощено 2070 
тис. шт.  стандартних сіянців в асортименті 20 по-
рід, з них 21 тис. штук живців декоративних порід і 
в шкілках — 5,1 тис. шт. стандартних саджанців для 
реалізації. 

Для забезпечення господарства посівним мате-
ріалом заготовили 7 574,8 кг лісового насіння. 

Найкращих результатів у лісокультурному ви-
робництві досягли Мринське та Іржавецьке лісни-
цтва (лісничі Юрій Примак та Володимир Шапош-
ник). 

Ніжинські лісівники реалізували товарної про-
дукції на суму 37 млн. 068 тис. грн., що становить 
123% до плану. Експортної продукції відвантажено 
на 18 млн. 319,7 тис. грн. (у 2013 — 11 млн. 303,8 тис. 
грн.) — з планом 2014 року підприємство справило-
ся на 218%. 

Протягом минулого року на 20% зросла у ліс-
госпі і середня заробітна плата. Нині вона стано-
вить 3 623 грн. 

Співдоповідь підготував голова профспілкової 
організації держлісгоспу Олександр Балабан. Він 
наголосив, що в умовах ринкової економіки захист 
прав та інтересів працівників може і повинен бути 
реально забезпечений через закріплення принци-
пу соціального партнерства між трудовим колекти-
вом і адміністрацією підприємства. 

Основним документом в реалізації цих пріори-
тетів є збалансований колективний договір, який 
би задовольняв — з одного боку потреби працівни-
ків, з іншого — можливості роботодавця. 

Олександр Балабан зазначив, що протягом ми-
нулого року виконувалися всі пункти двосторонніх 
зобов’язань з діючого на той час договору. На оздо-
ровлення системного характеру людям надавалась 
матеріальна допомога — по 720 грн. на рік. На ви-
конання цього пункту було витрачено 166 320 грн. 
Забезпечувалися встановленою паливною нормою 
пенсіонери держлісгоспу (12 складометрів) та вдо-
ви лісівників-пенсіонерів (6 складометрів) за ціна-
ми зі знижкою на 50%. 

Вдови загиблих на виробництві робітників отри-
мали паливо (12 складометрів) безкоштовно. 

(На ці цілі у 2014 році витрачено 54 633 грн.). 
Потрібно відмітити, що у Ніжинському держліс-

госпі надається вихідна допомога тим працівни-
кам, які йдуть за віком на пенсію. При стажі роботи 
20-30 років — 1,5 місячного посадового окладу, по-
над 30 років — 2 місячні посадові оклади. (У мину-
лому році витрачено 4 396 грн.). 

Працівникам та пенсіонерам підприємства на-
дається також матеріальна допомога до ювілеїв 
(з дня народження), до професійних та інших свят. 
(Стаж роботи в лісгоспі понад 10 років — до 500 
грн.; понад 20 років — до 700 грн.; понад 30 років — 
до 1000 грн.). (У минулому році на цей пункт колек-
тивного договору витрачено 175 200 грн.). 

Матеріальну допомогу одержують (в розмірі мі-
німальної тарифної ставки робітника І розряду — 
1 243 грн.) ті члени колективу, що одружуються та 
працівники, які втратили  близьких людей. У випад-
ку смерті виробничника надається допомога сім’ї 
покійного в розмірі двох мінімальних тарифних ста-
вок робітника І розряду (2 486 грн.). Якщо помирає 
пенсіонер підприємства, його сім’я теж отримує 
допомогу — 50% тарифної ставки робітника І роз-
ряду (620 грн.). 

Працівникам лісгоспу надається і додаткова 
оплачувана відпустка у таких випадках: народжен-

Працюємо з повним соціальним пакетом
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ня дитини, проводи на військову служ-
бу дітей, шлюб лісівника або його дітей, 
смерть чоловіка чи дружини, близьких 
родичів. 

(На виконання цих пунктів торік ви-
трачено 27 546 грн.). 

Підприємство компенсує лісівникам і 
плату за наймане житло. 

Заслуженим працівникам лісового 
господарства і працівникам, які відда-
ли Ніжинському лісгоспу більше 30 ро-
ків і гідно потрудилися, щомісячно до-
плачується до пенсії по 200 грн. (46 тис. 
грн.). 

Працівникам підприємства та їх ді-
тям надається допомога при оплаті на-
вчання у вузах та технікумах та дітям за-
гиблих на виробництві лісівників. (19 640 
тис. грн.). 

Олександр Балабан підкреслив, що 
протягом 2014 року на виконання всіх 
пунктів колективного договору було ви-
трачено майже 500 тис. грн. 

Доповідач не обійшов своєю увагою 
і питання охорони праці. У минулому 
році витрати на виконання всіх комплек-
сних заходів з охорони праці склали 283 
110 грн., що у 6 разів більше мінімально 
встановлених діючим законодавством. 

Взяв участь у роботі конференції на-
чальник Чернігівського ОУЛМГ Андрій 
Пивовар. Він наголошував на тому, що 
сіверським лісівникам нелегко живеть-
ся в складних ринкових умовах. Сьогод-
ні ринок деревини неспокійний. А Закон 
про заборону експорту боляче вдарив 
по економіці регіону. Та нинішні лісів-
ники вдячні своїм мудрим колегам ми-
нулого ХХ століття, які служили лісам 
і заклали міцні підвалини для майбут-
ніх поколінь. Справжні лісівники завжди 
дивляться на сто років уперед. В умовах 
економічної кризи чернігівським лісів-
никам треба працювати так, щоб і кошти 
заробляти, і людей у колективах зберег-
ти, і ліси по-господарськи доглядати. 
Відрадно, що лісова галузь єдина в ре-
гіоні, в якій людям надається повний со-
ціальний пакет. 

Лісничі Юрій Примак (Мринське 
лісництво), Володимир Козловський 
(Кобижчанське), помічники лісничих 
В’ячеслав Горбунко (Новоселицьке), 
Сергій Тригуб (Коляжинське) та голо-
вний бухгалтер Алла Осадчук і головний 
лісничий Володимир Костирко у своїх 
виступах говорили про виробничі здо-
бутки і проблеми, і про допомогу людям. 

На конференції було прийнято но-
вий (термін дії 5 років) колективний до-
говір. 

Микола ТИЩеНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

27 лютого на профспілкову конференцію до добрян-
ських лісівників прибули перший заступник начальника 
Чернігівського ОУЛМГ, головний лісничий Юрій Поно-
маренко і голова обкому профспілки працівників лісо-
вого та мисливського господарства Йосип Райчинець.

Делегати  й гості зібра-
лися у затишній актовій 
залі.

По- господарськи ви-
важено, детально зупи-
няючись на кожній цифрі 
аналізував   роботу держ-
лісгоспу за 2104 рік  дирек-
тор  Іван Горохівський. Він 
звернув увагу присутніх 
на те, що  негативні зміни, 
які відбуваються сьогод-
ні в економіці країни, боля-
че вдарять по кожному лісогосподарському підприємству. 
Особливо це стосується енергоносіїв.

Хоча минулий рік був нелегким, але добрянці спрацюва-
ли так,   що стали переможцями у трудовому суперництві. 
Між іншим, і на екологічному туризмі навчилися заробляти, 
готель для відпочиваючих ніколи не пустує. Вже колеги й за 
досвідом їдуть.

За вагомими виробничими показниками, наголошував 
Іван Олексійович, стоять лісівники, які душу й серце вклада-
ють у свою роботу.

Вдячно керівник  підприємства назвав  членів колективу, 
яким торік присвоєно  звання «Кращий за професією».

Отож кращим керівником структурного підрозділу ви-
знано Олександра Зогого, лісничого Ріпкинського лісни-
цтва; кращим робітником на лісогосподарських роботах 
став Леонід Секерін, лісоруб 5-го розряду Добрянського 
лісництва; кращим водієм на вивезенні деревини — Олек-
сандр Миненко, водій лісовозного автомобіля автотран-
спортного цеху; кращим трактористом-машиністом — Ігор 
Євсієнко, тракторист  на трелюванні лісу 6-го розряду До-
брянського лісництва; кращим майстром — Андрій Поно-
маренко, майстер лісу Ріпкинського лісництва; кращим вер-
статником — Микола Будников, верстатник 3-го розряду 
Добрянського нижнього складу; кращим робітником на лі-
сосічних роботах — Олексій  Шванський, стропальник 3-го 
розряду Олешнянського нижнього складу.

Профспілкова організація — 
у надійні жіночі руки

Продовження на стор. 13
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Підсумкова нарада

Треба і про людей дбати, і ліси оберігати
Технічна нарада, що про-

йшла на початку лютого у ДП 
«Добрянське лісове госпо-
дарство»,  розпочалася з при-
ємної  події. Колеги привіта-
ли  лісничого Олешнянського 
лісництва Миколу Сороку з 
присвоєнням йому почесно-
го звання «Заслужений лісів-
ник України» і побажали йому 
міцного здоров’я, родинного 
благополуччя та впродовж ба-
гатьох наступних років  ство-
рювати молоді ліси на Ріпкин-
щині.

Директор держ-
лісгоспу Іван Горо-
хівський відмітив, 
що колектив до-
брянських лісівни-
ків у  нелегкому і 
випробува льному 
для країни минуло-
му році  потрудився 
сумлінно й відпові-
дально. І свідчення 
такій добросовіс-
ній роботі —  пер-
ше місце в обласно-
му змаганні серед 
лісогосподарських 
підприємств Сівер-
щини.

З аналізом мину-
лорічного економіч-
ного та соціально-
го розвитку лісгоспу 
виступила  Тетяна 
Землянко, головний 
економіст підпри-
ємства.

Зокрема, вона 
підкреслила, що  у 
2014 році на веден-
ня лісового госпо-
дарства було на-
правлено 8299,6 
тис. грн. , що скла-
ло 115,4% до рівня 
2013-го року.

Фінансування 1 га загальної 
площі земель за рахунок власних 
коштів збільшилося на 116,1%  і 
становить 200 грн.

Лісові культури були створені 
на  165,4 га ( 108,1% — до плану).

Доповідач зазначила, що від 
усіх видів рубок добрянці заго-
товили торік 120 165 м3 деревини 
(110,9% до плану).

А обсяг реалізованої продук-
ції склав 65 835,0 тис. грн. (на 
38% більше 2013 року). І продук-
ції промисловості на 6 млн. 224,2 
тис. грн. (150,6% до рівня 2013 р.).

Лісгоспом було переробле-
но 9 581 м3 деревини і випуще-
но продукції деревообробки на 
суму 6106,0 тис. грн., що скла-
дає 129,8% до  2013 року. До 
того ж, випущено пиломатеріа-
лів 4 704 м3 ( на 120 м3 більше, ніж 
у 2103-ому).

Таких результатів підприєм-
ству вдалося досягти завдяки 

злагодженій і професійній роботі 
всіх його підрозділів.

У лісгоспі нині  налічується 295 
працівників. Середньомісячна 
заробітна плата становить 3 744 
грн. ( у 2013 році – 3 202 грн.).

Варто додати, що до зведено-
го бюджету добрянські лісівни-
ки сплатили  13 622,0 тис.грн.  (за 
2013 –й рік — 8 298,0 тис. грн.).

За підсумками роботи   1-е міс-
це впевнено  посіло Ріпкинське 
лісництво (лісничий Олександр 
Зогий), на 2-ому — Олешнянське 
(лісничий Микола Сорока), на 
3-ому — Олександрівське (лісни-
чий Віктор Щербаков).

Вагомі здобутки у трудівників 
Добрянського нижнього складу 
(начальник Віктор Червоний).

На нараді розглядалися й інші 
питання.

Про інвентаризацію лісових 
культур розповіла Олена Крав-
ченко, інженер з лісових культур.

Сергій Бондарчук, інженер з 
техніки  безпеки, охарактеризу-
вав, як на виробництві дотриму-
ються правила техніки безпеки.

На завершення  до присут-
ніх звернувся директор Добрян-
ського держлісгоспу  Іван Горохів-
ський. Він говорив про  намічені 
плани цього року і їх гідне вико-
нання. Наголошував, що догляд за 
лісовими масивами — свята спра-
ва для кожного лісівника. І посад-
ка  лісу теж. Близько 300 гектарів 
нових зелених масивів належить 
створити лісівникам підприєм-
ства у поточному році. Весна ви-
магає, щоб  ця робота була вико-
нана  швидко, поки зберігається в 
грунті волога.

Потрібно дбати і про людей, 
які працюють у лісі, і ліси обері-
гати.

Микола ТИЩеНКО,
Чернігівське ОУЛМГ
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за європейським досвідом

Працівники Остерського держлісгоспу від-
повідально займаються поглибленою пере-
робкою деревини. Доброю славою користуєть-
ся лісопромисловий комплекс, який називають 
«мотором» підприємства.

 
Зазначимо, що 2014-й рік вия-

вився досить насиченим для під-
приємства і приніс немало позитив-
них оновлень. Так, було придбано 
чотиристоронній деревообробний 
німецький верстат з випуску стру-
ганих погонажних виробів, дошок 
для підлоги, облицювальної дошки, 
блок-хаусу, лиштви і т. п. Нині вер-
стат працює на повну потужність. 
Біля нього трудяться досвідчений 
виробничник Олексій Дасік та його 
син Андрій. 

Важливо, що торік на лісопро-
мисловому комплексі було прове-
дено реконструкцію котельні і вста-
новлено новий котел вітчизняного 
виробництва, який відповідає су-
часним вимогам. До речі, зараз цей 
котел опалює весь лісопромисло-
вий комплекс, а саме: автотран-
спортний цех, цехи переробки де-
ревини, шишкосушарку, чотири сушильні камери. 
Оператором у котельні Василь Скидан, а Микола 
Коновал — його помічник. 

Нещодавно тут встановили нову сушильну ка-
меру польського виробництва фірми LE. KO., об’єм 
якої становить 50 м3. Прикметно, що раніше з та-
ким навантаженням справлялися три старі сушиль-
ні камери. Отож роботою нової польської «помічни-
ці» задоволені і директор лісгоспу Юрій Кравчук, і 
головний механік Павло Лось. А представник поль-
ської фірми-виробника LE. KO. в Україні Юрій Губер 
проводить навчання з експлуатації сучасної авто-
матичної сушильної камери. 

У 2014 році місцеві лісівники випустили товар-
ної продукції на суму 5 361 тис. грн, що становить 
168,7% річного завдання. (Для порівняння: у 2013-
му — на 3 177 тис. грн). 

Торік було перероблено деревини 7 947 м3 
(152,2%), а у 2013 році — 5 222 м3. 

Слід відмітити, що у минулому році лісгосп ре-
алізував продукцію переробки деревини на суму 
4 827,1 тис. грн (це — 182,6% річного завдання). У 
2013-му — на 2 643,5 тис. грн. 

Варто підкреслити, що якісну продукцію Остер-
ського лісопромислового комплексу охоче купують 
кияни та представники інших регіонів України. Від-
правляється вона й на експорт. 

Як розповів начальник комплексу Олександр 
Данилець, в роки перших післявоєнних п’ятирічок 
в Острі було збудовано лісопильний агрегат з май-
стернями. Тоді ж лісівники купили і два трактори. 
Так «народився» лісозавод, який згодом став по-
тужним лісопромисловим комплексом. На підпри-
ємстві нині трудиться 22 працівники. У майбутньо-
му планується збільшити кількість робочих місць. 

Раніше випускалися дерев’яні ложки та кухон-
ні вироби і різноманітна сувенірна продукція. А 
сьогоднішній основний асортимент підприєм-
ства такий: пиломатеріал обрізний, пиломатеріал 
не обрізний, заготовки для піддонів, брусок сухий 

струганий, погонажні вироби. 
Зараз на комплексі освоїли ви-

пуск будиночків для відпочинку кар-
касного типу як для дачників, так і 
для зеленого туризму. 

Адже раніше схожі будиночки ви-
пускали на заводі «Промінь» у м. Кле-
вань Рівненської області. Вони були 
дуже дорогі (про що вміщено нема-
ло критичних матеріалів у пресі), а 
остерські — значно, «на порядок», де-
шевші. 

Протягом останніх десятиріч тра-
плялися складні періоди в лісовій 
галузі Чернігівщини, коли перероб-
ка деревини на підприємствах «за-
тухала». І хто її зберіг, той нині у ви-
граші. 

Остерські лісівники зуміли це 
зробити. 

Майже тридцять років керував 
лісгоспом заслужений працівник 
сільського господарства України 

Іван Прокопович Данилець. З 2011 року колектив 
очолює Юрій Миколайович Кравчук, який впрова-
джує на підприємстві європейський досвід з пере-
робки деревини. 

ДП «Остерське лісове господарство» отрима-
ло національний сертифікат, який підтверджує, що 
лісгосп було удостоєно почесного звання «Держав-
не підприємство 2014 року». Це — «срібло» рейтин-
гу в Україні серед великих та середніх підприємств 

за сумою показників фінансово-господарської ді-
яльності: прибутковість та ліквідність, масштаби 
виробництва та платоспроможності, соціальні по-
казники, ефективність використання ресурсів, ін-
вестиційна привабливість (за основним видом 
діяльності КВЕД 02.10) — лісівництво та інша діяль-
ність у лісовому господарстві. 

Микола ТИЩеНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

«срібло» остерських лісівників
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Наука — виробництву

Формування майбутніх ви-
сокопродуктивних насаджень 
— процес багаторічний. До-
вгий і трудомісткий шлях від 
однорічного саджанця до міц-
ного лісу. Тут усе має значен-
ня: і правильно підготовлений 
ґрунт, і якісний стан саджан-
ців, і вчасність посадки, і про-
фесійність кадрів…

Отож важливою сторінкою 
у діяльності чернігівських лі-
сівників є співпраця з нау-
ковцями. Для підвищення 
біологічної стійкості та про-
дуктивності насаджень лі-
сівники Сіверського краю  
постійно проводять науково-
дослідну роботу. 

***
Відтворення лісів Придесен-

ня проводиться всіма 12 держ-
лісгоспами області — щорічно на 
площі 2 500 га. Підприємства ви-
рощують 25 млн. шт. стандартних 
сіянців і саджанців різних порід у 
розсадниках (площа 42 га). 

Слід відмітити, що протягом 
останніх років лісові культури 
створюються сіянцями із закри-
тою кореневою системою. Ліс-
госпи почали вирощувати такий 
садивний матеріал з 2008 року. 
Він у незначній кількості викорис-
товується для створення лісових 
культур дуба звичайного, а також 
для доповнення. 

Кожного року вирощується 
близько 150 тис. шт. садивного 
матеріалу із закритою кореневою 
системою. З них дуба звичайно-
го — 110 тис. шт. у поліетилено-
вих пакетах, в окремих випадках 
— у контейнерах, касетах. Па-
кети, контейнери і касети запо-

внюються вручну підготовленим 
субстратом і виставляються у те-
плиці чи короби з поливом. Са-
діння здійснюється під мотобур. 
Субстрат готується із 30% торфу, 
30% піску та 40% лісового ґрунту. 

З 2008 року таких дубових 
культур вже створено 106,8 га. 
Для проведення аналізу розгля-
далися дослідження лісгоспів 
та ДП «Н. -Сіверська лісова на-
уково-дослідна станція» — про 
створення і вирощування лісових 
культур садивним матеріалом із 
закритою кореневою системою. 
Розрахунки та порівняльні харак-
теристики стану лісових культур, 
створених у різні роки сіянцями 
із відкритою та закритою коре-
невою системами, були зробле-
ні на основі роботи Ніжинського 

держлісгоспу. Це підприємство 
створило дубові лісові культури 
із закритою кореневою систе-
мою на площі 74,3 га (69% від їх 
загальної площі по управлінню). 

Варто додати, що середня ви-
робнича собівартість вирощу-
вання сіянців дуба звичайного із 
закритою кореневою системою 
становить 2 394,1 грн. за 1 тис. 
шт., а вирощених у відкритому 
ґрунті однорічних — 256, 1 грн., 

356,8 грн. — дворічних, 399,7 грн. 
— трирічних. 

Орієнтовна вартість садіння 1 
га лісових культур однорічними 
сіянцями дуба звичайного із за-
критою кореневою системою під 
мотобур — 8 565 грн., на проти-
вагу однорічних сіянців дуба зви-
чайного з розсадника під меч Ко-
лесова та лопату — 2 885 грн., 
дворічних — 2 885 грн., трирічних 
— 3180 грн. 

Середня вартість створення 1 
га лісових культур першого року 
однорічними сіянцями із закри-
тою кореневою системою ста-
новить 22 632,0 грн., зате одно-
річними сінцями з розсадника 
— 4 380 грн., дворічними — 4 754 
грн., трирічними — 5209 грн. 

Також треба зазначити, що 
культури, створені сіянцями із 
закритою кореневою системою, 
мають набагато гірші біометричні 
показники, ніж культури, створе-
ні сіянцями із розсадника: вони 
майже не дають приросту і гір-
ше приживляються. Обстежен-
ня рослин та заміри їх висот про-
водилися на 10 ділянках лісових 
культур у 3-х лісництвах загаль-
ною площею 30,4 га і різних ро-
ків створення: 2008-го, 2009-го, 
2011-го та 2012-го. 

Так, в Іржавському лісництві 
Ніжинського держлісгоспу восе-
ни 2011 року були створені дубо-
ві культури сіянцями дуба із за-
критою кореневою системою у 
пакетах з поліетиленової плів-
ки та трирічними сіянцями дуба 
звичайного з розсадника лісни-
цтва. 

При обстеженні у жовтні 2014 
року сіянці дуба звичайного із 
закритою кореневою системою 
мали середню висоту 0,70 м. 
Культури доповнювалися дворіч-
ними сіянцями з розсадника, які 
на час обстеження сягали 1,08 м 
у висоту. 

Щодо трирічних сіянців дуба з 
розсадника, то вони мають висо-
ту 1,2 м і добру приживлюваність. 

Розкопування контейнерів 
показало, що слабо розвине-
на коренева система дуба. У су-
цільному кореневому контейне-
рі протягом 5 років не відбулося 
формування стержневого коре-

З експериментального досвіду
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ня: лише поодиноке бокове ко-
ріння «пробило» плівку. 

Отож поліетиленовий контей-
нер є перепоною для проникнен-
ня коріння в ґрунт. 

Таким чином, ріст лісових 
культур дуба, створених у полі-
етиленових пакетах, пригніче-
ний. Протягом 3-5 років після 
висаджування субстрат у кон-
тейнерах ущільнився, стержне-
вий корінь не розвивається і бо-
кові корені не проникають через 
отвори у поліетиленовій плівці. 

Створення лісових культур три-
річними сіянцями з розсадника у 
порівнянні з сіянцями із закритою 
кореневою системою економічно 
виправдані. Між іншим, це змен-
шує кількість доглядів за лісовими 
культурами в перші роки та в пері-
од вирощування рослин до пере-
воду їх у вкриті лісом землі. Якість 
створення культур трирічними сі-
янцями набагато вища, ніж од-
норічними сіянцями із закритою 
кореневою системою. Адже у роз-
саднику сіянці обробляються фун-
гіцидами і стають стійкішими до 
захворювань. 

Це стосується і культур сосни 
та модрини. Посіви сосни зви-
чайної та модрини європейської, 
висіяні в пакети для вирощуван-
ня сіянців із закритою кореневою 
системою, мають гірші біоме-
тричні показники, ніж посіви со-
сни та модрини в коробах і від-
критому ґрунті. 

Підбиваючи підсумки експе-
рименту, підкреслю, що і з лісів-
ничої, і з економічної точок зору 
вирощувати садивний матеріал 
із закритою кореневою систе-
мою бажано для створення лісо-
вих культур на частково залісне-
них чи пошкоджених пожежею 
землях у перший рік після стихій-
ного лиха. Або для селекційного 
розмноження цінних форм дерев 
(створення лісонасінневих план-
тацій, плантацій прискореного 
росту),  доповнення лісових куль-
тур чи озеленення. 

Створювати експлуатаційні лі-
сові культури потрібно за тради-
ційними схемами. 

Юрій ПОНОМАреНКО,
головний лісничий 

Чернігівського ОУЛМГ,
шеф-редактор часопису 

«Ліси Чернігівщини» 

Стержнем співдоповіді голови профспілкової організації  Олек-
сандра Биргазова  був висновок:  адміністрація  і профспілкова 
організація підприємства завжди працювали пліч-о-пліч, забез-
печуючи виробничників від спецівки до санаторної путівки. І про 
дітей повсякчас дбали. До речі, дитячий садок у селищі — єдиний 
в лісовій галузі України на утриманні держлісгоспу.

Із суттєвими доповненнями та пропозиціями виступили  май-
стер цеху Добрянського нижнього складу Микола Пискун, май-
стер цеху  Олешнянського нижнього складу Петро Кулик, лісничий 
Олександрівського лісництва Віктор Щербаков та начальник авто-
транспортного цеху Володимир Щекотіхін.

А голова  Чернігівського обкому профспілки працівників лісо-
вого та мисливського господарства Йосип Райчинець підбив під-
сумки: якщо підприємство економічно міцне, то живе й профспіл-
кова організація. У колективі Добрянського держлісгоспу працює 
чимало молоді.  Гарно було б, радив Йосип Михайлович, повер-
татися до старих добрих традицій і частіше організовувати цікаві 
екскурсійні поїздки. Такий змістовний  відпочинок здружує людей.

Заступник начальника облуправління Юрій Пономаренко від-
мітив, що трудові здобутки добрянців помітні і на всеукраїнсько-
му рівні. Незабаром настане «гаряча» пора для лісівників — весня-
на посадка лісу. Добрянський лісгосп у нинішньому році  повинен  
створити нові ліси майже на 300 гектарах. Потрібно згуртовано і  
відповідально виконати цю важливу роботу.

На завершення конференції делегати сказали заслужене спаси-
бі Олександру Биргазову, що 15 років беззмінно  очолював проф-
спілкову організацію.

Новим  профспілковим лідером відкритим голосуванням була 
обрана Лариса Іолкіна, енергійна і шанована жінка.  Від імені обко-
му профспілки її привітав Йосип Райчинець і вручив букет троянд.

Микола ТИЩеНКО,
Чернігівське ОУЛМГ

Закінчення. Поч. на стор. 9.

     Вітаємо!

Шановний Олександре Вікторовичу!
60-річний ювілей прийшов до вас на 

гостини у березні, навесні.
 Мабуть ця  чудова пора наділила вас 

почуттям поваги й любові до природи і 
оточуючого світу.  

 Цілком закономірно, що ви присвяти-
ли своє життя служінню нашому зеленому 
другові:  36 років віддано роботі в лісово-
му господарстві,  з них 27 —  Добрянсько-
му держлісгоспу. 

Уродженець далекого Сибіру  зріднив-
ся  з українською землею, старовинним 
Сіверським краєм, його лісами.

Колеги знають вас як досвідченого і ви-
сококваліфікованого фахівця, вмілого ор-
ганізатора виробництва, про що свідчать   
галузеві нагороди. А скільки добрих справ 
зробили ви на посту голови профспілкової організації підприємства.

Дорогий колего!
Поздоровляємо вас з 60-річчям!

Нехай доля шле вам  добро , здоров’я і достаток та багато ро-
ків, наповнених корисними справами і земними радощами.

Лісівники Чернігівщини

Олександру Биргазову — 60!
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Наука і ліс

Лісова наука у Східному Поліссі України по-
чала розвиватись з 20-х років минулого сторіч-
чя. Відомими вченими П. С. Погребняком, Д. В. 
Воробйовим, П. П. Кожевниковим, Г. Ф. Шмід-
том під координацією Г. М. Висоцького було за-
початковано вивчення лісів Лівобережного По-
лісся.

З метою опанування проблеми захисту ґрунтів 
від ерозії,  їх охорони та для проведення дослідних 
робіт у 1922 році була утворена Придеснянська до-
слідно-меліоративна станція. Від часів заснуван-
ня Станція знаходилась у с. Покошичі Глухівського 
округу (нині Коропський район Чернігівської облас-
ті), а з 1961 року — була переведена до м. Новгоро-
да-Сіверського. З 1932 року Станція підпорядкову-
ється УкрДНІЛГА.

Станцією розроблені: контурно-смугова орга-
нізація території; агрохімічні, луко- та лісомеліора-
тивні заходи, протиерозійна гідротехніка. За поєд-
нанням цих заходів у регіоні на землях, підданих 
водній ерозії ґрунтів, були створені протиерозійні 
комплекси. Запровадження цих заходів дозволи-
ло зупинити процеси водної ерозії, здійснити за-
кріплення та заліснення  ярів, збільшити родючість 
ґрунту та підвищити врожайність сільськогоспо-
дарських угідь.

Першим директором Станції був інженер шля-
хів сполучення Магомедов Анатолій Давидович. 
На Станції працювали відомі вчені: доктори наук 
Алексєєв І.О., Холуп’як К.Л., Щепотьєв Р.Л., кан-
дидати наук Антонов І.С., Бурнос М.М., Гончар О.І., 
Доброленський Г.О., Матухно Ю.Д., Ландін В.П., 
Репнєвський В.В., Репнєвська М.О., Скородумов 
А.С., Писарцов В.Г., Воловодов С.Г., Попов П.А., 
Чернишов А. А.

На підставі наказу Державного комітету лісового 
господарства України № 3 від 11.01.2005 року При-
деснянська науково-дослідна станція по боротьбі 
з ерозією ґрунтів була реорганізована у державне 
підприємство «Новгород-Сіверська лісова науко-
во-дослідна станція». У процесі реорганізації від 
Станції відокремлено сільськогосподарський від-
ділок та утворене Слобідське дослідне лісництво 
(площа 2100 га).

Головними науковими напрямками діяльності 
Станції є:

1) забезпечення багатоцільового ведення лісо-
вого господарства на основі принципів, наближе-
них до природи, з урахуванням екологічних, еконо-
мічних та соціальних вимог;

2) удосконалення способів рубок лісу, спрямо-
ваних на безперервне, невичерпне та раціональне 
використання лісових ресурсів;

3) розробка ефективних методів лісовідновлен-
ня та реконструкції цінними деревними породами;

4) розширення досліджень з агролісомеліорації;
5) розробка заходів з підвищення біологічної 

стійкості лісостанів до інвазій шкідників, хвороб та 
лісових пожеж;

6) розробка заходів з підвищення продуктив-
ності, ресурсного потенціалу, захисних властивос-
тей та біорізноманіття лісів;

7) підвищення ефективності лісоуправління, 
рен табельності підприємств в умовах ринкових 
відносин та соціального забезпечення працівників;

8) вдосконалення нормативно-інструктивної до-
кументації та її гармонізація з європейськими стан-
дартами.

За 2005-2009 роки на Станції виконувалось 5 
держбюджетних тем за напрямками: вдосконален-
ня системи рубок на засадах екологічно-орієнто-
ваного лісівництва, дослідження впливу лісогос-
подарської діяльності на поширення стовбурових 
шкідників лісу,  вдосконалення сучасних методів лі-
совідновлення, підвищення еколого-меліоративної 

ефективності агролісомеліоративних насаджень, 
удосконалення економічного та організаційно-пра-
вового механізму функціонування лісового госпо-
дарства. Науковці Станції брали участь у розробці 
Правил поліпшення якісного складу лісів (2007), Ре-
комендацій з обстеження соснових культур на за-
селеність шкідливими комахами (2007), Рекомен-
дацій з комплексного захисту лісових культур від 
комах-шкідників коріння (2008), Правил рубок го-
ловного користування (2009), Рекомендацій щодо 
принципів застосування лісової меліорації на ланд-
шафтно-екологічній основі (2009), Методичних ре-
комендацій щодо обстеження осередків стовбу-
рових шкідників лісу (2010), методичних вказівок з 
економічної оцінки лісових ресурсів (2010).

За 2010-2014 роки науковці Станції виконували 
5 держбюджетних тем з дослідження ефективнос-
ті використання лісорослинного потенціалу та роз-
робки системи заходів щодо підвищення їх продук-
тивності та формування деревостанів природного 
походження, удосконалення технологій створен-
ня лісових культур на великих згарищах, визна-

Зелена лабораторія сіверського краю
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чення якісних та кількісних показників впливу шкід-
ливих комах на стан дерев дуба і сосни, розробки 
концептуальних засад агролісомеліорації з обґрун-
туванням нормативів захисної лісистості, розробки 
організаційно-економічних моделей розвитку під-
приємств лісового господарства на регіональній 
основі. Науковці Станції брали участь у підготовці 
3-х рекомендацій щодо рубок лісу, 2-х рекоменда-
цій щодо створення лісових культур та вирощування 
садивного матеріалу головних лісотвірних порід, 3-х 
рекомендацій з агролісомеліорації, 3-х нормативних 
документів з лісової економіки та управління.

Протягом 2005-2014 років Станція співпрацюва-
ла майже з усіма державними лісогосподарськи-
ми підприємствами Чернігівського ОУЛМГ (крім 
Чернігівського лісгоспу), а також із Свеським, Се-
редино-Будським, Шосткинським, Кролевець-
ким, Конотопським лісгоспами Сумського ОУЛМГ. 
За госпдоговірною тематикою вивчали стан і про-
дуктивність похідних та малоцінних деревостанів 
дібров та судібров; історичних культур В. Д. Огі-
євського; масове відмирання ялинників, сосня-
ків, пошкоджених кореневою губкою; реконструк-
цію малоцінних молодняків; наукове обґрунтування 
створення лісових культур на згарищі ДП «Остер-
ський лісгосп», на зрубах відмерлих ялинників; за-
ходи боротьби з хрущами у лісових культурах со-
сни; відновлення лісів на перелогових землях (ДП 
«Корюківський лісгосп»); стан запідсочених сосня-
ків НПП «Деснянсько-Старогутський» та їх віднов-
лення комплексними рубками; вивчення результа-
тів першого прийому поступових рубок у соснових 
деревостанах; вивчення видового складу рідких та 
зникаючих рослин.

Випробувальною радіологічною лабораторією 
Станції надаються науково-технічні послуги з ви-
значення вмісту радіонуклідів та сертифікації лісо-
вої продукції лісогосподарських підприємств Сум-
ського ОУЛМГ.

У Слобідському дослідному лісництві, що є зе-
леною лабораторією Станції, створено 28 нау-
кових об’єктів з рубок головного користування, 
комплексних рубок, рубок догляду, реконструкції 
малоцінних молодняків, технологій вирощування 
садивного матеріалу, створення лісових культур, 
заходів по боротьбі з шкідниками лісу, заходів з 

підвищення продуктивності лісів. На території 
Слобідського дослідного лісництва закладено лі-
сотипологічний маршрут та здійснено опис осно-
вних типів лісу.

Станцією за сприяння УкрНДІЛГА, лісогоспо-
дарських підприємств Чернігівського, Сумського, 
Хмельницького, Харківського ОУЛМГ зібрана ко-
лекція понад 100 видів інтродуцентів та екзотів де-
ревних та кущових порід. На території Станції ство-
рено дендропарк (площа 2,0 га), у Слобідському 
дослідному лісництві — мінідендропарк.

За період 2005-2014 роки наукові дослідження 
здійснювали: кандидати наук Жежкун Анатолій Ми-
колайович та Дем’яненко Лідія Василівна,  старший 
науковий співробітник Галів Михайло Олексійович, 
молодший науковий співробітник Галів Галина Ми-
хайлівна, молодший науковий співробітник Порох-
няч Ігор Володимирович, інженер Бобров Іван Олек-
сійович, кандидат наук Жежкун Ірина Миколаївна.

За результатами наукових досліджень за цей 
період (2005-2014 рр.) науковцями Станції надру-
ковано 120 наукових статей у наукових та навчаль-
них закладах нашої держави (Харків, Львів, До-
нецьк, Житомир, Київ, Чернігів, Умань, Кривий Ріг) 
за напрямками: лісівництво та лісознавство — 39 
(32,5%), лісові культури — 15 (12,5%), захист лісу — 
27 (22,5%), агролісомеліорація — 12 (10,0%), лісової 
економіки — 16 (13,3%), історії лісового господар-
ства — 8 (6,7%) та за кордоном (Брянськ, Гомель, 
Пушкино, Санкт-Петербург). Отримано свідоцтво 
за розробку патенту на корисну модель.

Науковим співробітником Дем’яненко Л. В. за-
хищена дисертація на здобуття наукового ступеня 
кандидата с. -г. наук на тему: «Лісівничо-екологіч-
на оцінка та шляхи оптимізації протиерозійних на-
саджень Новгород-Сіверського Полісся» (2012 р.). 
Директору Станції, кандидату с. -г. наук, доценту 
Жежкуну А. М. присуджено вчене звання старшого 
наукового співробітника (2014 р.). Наукові співро-
бітники Порохняч І. В. та Бобров І. О. закінчили на-
вчання у аспірантурі та підготували до захисту кан-
дидатські дисертації.

На Станції видано два випуски збірника науко-
вих праць «Лісівничо-екологічні проблеми Східно-
го Полісся» (2006, 2011 рр.). А. М. Жежкуном у спі-
вавторстві з М. М. Ведмедем написана монографія 
«Похідні і малоцінні деревостани та їх реконструк-
ція у дібровах Лівобережної України» (2014 р.).

Науковці Станції поширюють свої здобутки у тіс-
ній співпраці з лісогосподарськими та іншими під-
приємствами та установами. Науковцями прийма-
ють участь у науково-практичних та виробничих 
семінарах, надають чисельні консультації фахівцям 
лісогосподарських підприємств регіону.

За 2005-2014 роки надруковано 24 статті у пері-
одичній пресі, здійснено 28 виступів на телебаченні 
ТРК «Сіверська».

Науковці Станції продовжують наукові дослі-
дження, спрямовані на розвиток лісогосподарської 
галузі Східно-Поліського регіону.

Анатолій ЖеЖКУН,
директор ДП «Новгород-Сіверська лісова 

науково-дослідна станція»
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Відлуння Чорнобиля

Від радіоактивного забруд-
нення — внаслідок Чорнобиль-
ської катастрофи 1986 року — 
найбільше постраждали ліси 
Київської, Житомирської, Чер-
нігівської, Рівненської та Во-
линської областей. У цих регі-
онах зосереджено майже 40% 
лісових площ України, на які 
припадають значні обсяги за-
готівлі деревини, харчової і 
технологічної сировини.

 
Зелені масиви Приде-

сення, зокрема ліси Корю-
ківського, Семенівського, 
Холминського, Чернігів-
ського, Остерського та Ні-
жинського держлісгоспів 
зазнали радіоактивного 
впливу. 

Слід зазначити, що за-
бруднення територій ава-
рійними викидами ви-
кликало застосування 
низки заходів для мінімі-
зації наслідків радіоактив-
ного забруднення. Одним 
з таких заходів є радіацій-
ний контроль. 

На підприємствах лі-
сової галузі радіаційний 
контроль проводиться для 
того, щоб була встановле-
на радіаційна безпека лі-
сівників та всіх споживачів 
лісогосподарської продук-
ції як в Україні, так і за її 
межами. 

Безпосередньо раді-
ологічний контроль цієї 
продукції здійснюють ра-
діологічні лабораторії, що орга-
нізаційно утворені як юридичні 
особи (наприклад, ДП «Рівнен-
ська…» та «Чернігівська лісова 
випробувальна лабораторія»), 
або як лабораторії науково-до-
слідних установ (Поліського філі-
алу УкрНДІЛГА, Київської та Нов-
город-Сіверської ЛНДС). 

Отож радіологічна служба об-
ласного управління лісового та 
мисливського господарства, до 
складу якої входить і ДП «Черні-
гівська ЛВРЛ» та інженери-раді-
ологи лісогосподарських підпри-
ємств, була створена для того, 

щоб не допускати випуску «за-
брудненої» продукції і забезпе-
чити належні умови праці людей, 
зайнятих на виробництві. 

Працює радіологічна лабора-
торія з 2006 року. І весь цей час 
її очолює Олександр Солодкий. 
Колектив невеликий: інженер ра-
діолог-хімік Олена Одинець та 
інженер-радіолог Світлана Ко-
валенко і бухгалтер Наталія Іва-
ненко. 

Вся діяльність державно-
го підприємства «Чернігівська 
ЛВРЛ» базується на загально-
доступності, прозорості і профе-
сійності виконавців робіт. 

У 2014 році випробувальна ла-
бораторія була акредитована на 
незалежність і технічну компе-
тентність та право проведення 
робіт із визначення вмісту радіо-
нуклідів у продукції лісового гос-
подарства до 2019 року. Також 
вона має санітарний паспорт на 
право проведення акредитова-
них робіт, що стосуються галузі. 
Атестовані і робочі місця. 

Лабораторією придбано 
спектрометричний тракт типу 
СЕГ-001 АКПС і модернізовано 
програмне забезпечення спек-
трометра. 

Потрібно підкреслити, що 
Чернігівська лісова випробу-
вальна лабораторія працює у 
повній відповідності до законо-
давства України та вимог стан-
дартів і нормативних докумен-
тів. Щороку вона проводить 

дослідження понад 5 ти-
сяч зразків лісопродукції 
і співпрацює як з держав-
ними лісогосподарськи-
ми підприємствами, так і 
приватними. 

Підлягає суворому ра-
діологічному контролю де-
ревина, яка пропонується 
споживачам. 

Всі новорічні ялини чи 
сосни, що перед зимови-
ми святами продаються 
держлісгоспами Сіверщи-
ни, теж проходять відпо-
відний контроль. 

До речі, у минулому році 
пересувною лабораторі-
єю було проведено обсте-
ження працівників Семе-
нівського, Холминського, 
Корюківського та Черні-
гівського держлісгоспів — 
на внутрішнє опромінення 
спектрометром внутріш-
нього опромінення. 

На виконання Орхузької 
конференції, адміністра-
ція кожного лісогоспо-
дарського підприємства у 

зоні радіоактивного забруднен-
ня, спираючись на результати 
спектрометричних досліджень 
проб на вміст нормованих ра-
діонуклідів у компонентах лісу, 
повинна забезпечити гласність 
і доступність для населення ін-
формації про радіаційну ситуа-
цію на території діяльності під-
приємства. 

Віктор СОЛОДКИй, 
головний спеціаліст 

відділу лісового 
господарства 

Чернігівського ОУЛМГ

Радіологічний контроль лісопродукції: 
прозоро, компетентно
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Сини України

Володимир Волченко 
захищав Україну в АТО. 
Він виріс у старовинній 
Олешні. І після навчан-
ня у Чернігівському про-
фесійному ліцеї повер-
нувся до рідного села, 
пішов працювати на 
Олешнянський нижній 
склад. Був стропальни-
ком 3-го розряду. 

Володя старанно і впевнено заповнював свої 
перші трудові сторінки, подумував і про створення 
сім’ї. Але мирні юначі плани перекреслили події на 
Донбасі. З вини місцевих сепаратистів, підтриму-
ваних імперською Росією, на сході країни вибухнув 
збройний конфлікт. 

У березні минулого року хлопця мобілізували на 
військову службу. А після перепідготовки у селищі 
Десна його направили у зону АТО. 

Старший кулеметник Володимир Волченко боро-
нив єдність нашої держави у героїчному 41-ому Чер-
нігівському батальйоні. На блокпосту біля сіл Лозове 
та Камишне разом з побратимами мужньо відбивав 

атаки бойовиків. Вісточки з дому та від друзів-лісів-
ників підтримували юнака у важкі хвилини. 

У серпні під час жорстокого бою Володя був по-
ранений, лікувався у шпиталях Артемівська та Хар-
кова. А вдома на нього чекали рідні. Додавали сил 
їх телефонні дзвінки і поради. 

Скільки було радості (і сліз теж!) у мами Олек-
сандри Геннадіївни та вітчима Володимира Ми-
хайловича, коли син переступив отчий поріг. Щас-
ливою почувається Катя Жданюк, кохана дівчина 
Володі. Вона працює в Ріпках медичною сестрою і 
добре знає, що довелося витримати її судженому. 

Весь час, коли Володимир був у АТО, у Добрян-
ському держлісгоспі йому виплачувалася зарплата. 
Колеги і батьків не забували. 

Зараз наш мужній земляк проходить курс реабі-
літації і готує документи, щоб отримати посвідчен-
ня учасника АТО. 

Тепло, по-дружньому, з напутніми щирими по-
бажаннями його зустріли у лісівничому колективі. 
Воїн звикає до миру. 

Лариса ІОЛКІНА,
інспектор з кадрів ДП «Добрянське 

лісове господарство»

Воїн-лісівник звикає до миру

     Допомога армії

Працівники державних лісогосподар-
ських підприємств Сіверщини активно під-
тримують військових, що перебувають в 
зоні АТО. Вони відправляють бійцям і гума-
нітарну допомогу, і техніку. 

На сході України воюють 
КРАЗ, МАЗ з причепом та УАЗ 
з Городнянського, ГАЗ-3309 
і УАЗ — з Добрянського, ЗІЛ 
— 130 і КАМАЗ — з Корюків-
ського, ЗІЛ-131 і ГАЗ-66 — з Н. 
-Сіверського, ЗІЛ-131 і УАЗ — 
з Прилуцького, ЗІЛ-131 і два 
УАЗи — з Холминського та 
ГАЗ-53 і ГАЗ-66 — з Чернігів-
ського держлісгоспів. 

Взимку лісівники знову готували технічний 
вантаж для передачі військовим підрозділам, що 
захищають єдність нашої держави в Донбасі. 

Від холминських лісівників — чотири КАМАЗи, 
екскаватор, остерських — три КАМАЗи, добрян-
ських — два КАМАЗи, ЗІЛ-131 та один «Урал», ко-
рюківських — ЗІЛ-131 та ЗІЛ-130, городнянських 
— МАЗ, КАМАЗ з причепом і УАЗ, новгород-сі-
верських — один КАМАЗ з причепом. 

***
Директор Семенівського держлісгоспу Олек-

сандра Дудко каже, що зараз найголовніша по-
жежа на сході країни. Отож наше підприємство 

всіляко надає допомогу Українським Збройним 
Силам: пиломатеріалами, автотехнікою і про-
дуктами харчування, закуповує взуття та об-
мундирування для воїнів. 

Коли ж постало питання про 
доставку для потреб армії авто-
мобіля ЗІЛ-131, було прийнято 
рішення переобладнати один з 
двох пожежних автомобілів. В 
лютому техніку відправили по-
служити Вітчизні. 

Відмічу, що це в жодному 
разі не позначиться на охоро-
ні лісів Семенівщини від пожеж. 
Три відеокамери спостережен-
ня за лісовими масивами вже 

чотири роки дозволяють виявляти осередки за-
горань на території всього району. До того ж, 
протипожежні пункти у лісництвах будуть поси-
лені автотехнікою та пожежним інвентарем. А це 
дасть змогу оперативно гасити пожежі. 

Переобладнаний пожежний автомобіль семе-
нівських лісівників тепер допомагатиме у гасінні 
«великої пожежі» на сході України — до завершен-
ня бойових дій. Ми сподіваємося, що ця машина 
повернеться в лісгосп і виконуватиме свою мир-
ну роботу — оберігатиме від вогню зелені масиви. 

Віктор СОЛОДКИй, 
головний спеціаліст відділу лісового 
господарства Чернігівського ОУЛМГ

Щоб загасити «пожежу» на Донбасі
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Втрата

5 лютого корюківці прово-
джали в останню путь Миколу 
Пономаренка, воїна, що геро-
їчно загинув в АТО. 

Більше десяти років він 
працював вальником лісу 
у Корюківському лісництві 
(ДП «Корюківське лісове 
господарство»). Призва-
ли молодого лісівника у 
серпні, якраз на Маковія. 

У цьому ж місяці зем-
ляки попрощалися з лісо-
рубом-танкістом Миколою 
Лущиком. Микола Поно-
маренко вірив, що повер-
неться додому живим…

Він народився у неве-
личкому селі Мілейки, на 
околиці Корюківки, у хо-
рошій трудовій родині. 
Його мама Ніна Миколаїв-
на була дояркою, а батько 
Микола Іванович — воді-
єм молоковоза у колгос-
пі ім. Горького. Тут отри-
мав свою першу зарплату і 
син: Микола після 9 класів 
влаштувався на роботу в 
місцеве господарство. 

Через кілька років юнак 
вже проходив справжнє 
чоловіче загартування на 
армійській службі — у вій-
ськах протиповітряної обо-
рони в Тернополі. А повер-
нувшись додому, став вальником 
лісу у Корюківському держлісгос-
пі. Ця професія нелегка, вимагає 
не тільки вправності, майстер-
ності, а й мужності. Миколі вона 
до душі припала. 

Незабаром колектив лісни-
цтва вітав свого колегу з на-

родженням молодої сім’ї. Зго-
дом юна дружина подарувала 
чоловікові донечку Каріну (їй 
зараз 5 років) і сина Тараса (3 
роки). 

Коли Микола потрапив у зону 
АТО, саме телефонні дзвінки 
з турботливими настановами 
неньки і розповідями дружи-
ни Лариси про дітей додавали 
йому сил, впевненості і віри в 
перемогу. 

Молодший сержант Поно-
маренко воював у складі 13-го 
Чернігівського мотострілецько-
го батальйону, був командиром 
самохідної артилерійської уста-
новки. 

Солдати цього батальйону 
вели активні бойові дії з сепара-
тистами на Донеччині. 

31 січня під містом Угле-
гірськ артилерійська уста-
новка потрапила під шалений 
вогонь «Градів», її командир 
загинув. 

Хіба думав чернігівський лісо-
руб, який заготовляв тисячі кубів 
деревини для українських шахт, 
що доведеться воювати і поми-
рати на Донбасі?

В той лютневий день, коли 
Корюківка прощалася з героєм, 
йшов сніг, немов плакала й при-
рода. Прибули начальник Черні-
гівського обласного управління 
лісового та мисливського госпо-
дарства Андрій Пивовар, корю-
ківські лісівники з директором 
підприємства Петром Погребня-
ком, представники влади і гро-
мадськості. Більше тисячі людей 
зібралося, щоб віддати останню 
шану хороброму воїну-земляку. 

Гірких і болючих сліз 
ніхто з присутніх не 
стримував. 

Відспівували за-
гиблого бійця у бать-
ківській хаті отець 
Тарасій зі Свято-Воз-
несенської церкви, що 
в Корюківці, о. Єфрем 
з Ніжина та о. Дмитро 
з Жуклі. 

З військовими по-
честями поховали Ми-
колу Пономаренка на 
цвинтарі рідного села. 
Його прийняла на ві-
чний спочинок бага-
тостраждальна земля 
Корюківщини. 

Міський голова Ігор 
Матюха, районний вій-
ськовий комісар під-
полковник Андрій Де-
лемень, однокласник 
Максим Вахненко го-
ворили про славних 
синів старовинного 
Сіверського краю, та-
ких, як Микола Поно-
маренко, які захища-
ють Україну і віддають 
за неї свої життя. 

Старшина Володи-
мир Колодяжний, Ми-

колин побратим, доповів, що під 
час вечірньої перевірки у 13-ому 
батальйоні звучать імена всіх, хто 
загинув. Вони — завжди поруч зі 
своїми бойовими друзями…

Микола ТИЩеНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Він захищав Україну…
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Проживши у парі 53 роки, по-
дружжя Литвиненків — Віталій 
Михайлович (на 75-ому році) та 
Тамара Василівна (на 74-ому) — 
відійшли у вічність 15 січня. Як 
кажуть у народі, звікували в лю-
бові і померли в один час.

Главу родини Віталія Михайло-
вича Литвиненка на Чернігівщині 
та Україні знали, як винахідника-
раціоналізатора.

Все своє життя він присвятив 
лісовій галузі, а саме Остерському 
держлісгоспу. Впродовж трудових 
років Віталій Михайлович розро-
бив 87 раціоналізаторських пропо-
зицій, які використовуються й нині 
не лише на підприємствах Сівер-
ського краю, а й у інших лісгоспах 
нашої держави.

А Тамара Василівна працюва-
ла на Козелеччині у сфері громад-
ського харчування, вона була бух-
галтером-економістом.

Віталій Михайович родом із Со-
колівки, що в Козелецькому райо-
ні. Народився він напередодні Ве-
ликої Вітчизняної війни і дуже рано 
залишився сиротою: молода мати 
померла у перший рік воєнного ли-
холіття, невдовзі загинув на фрон-
ті і батько. Виховував хлопчика дід, 
Василь Олексійович Литвинен-
ко, який зумів висіяти в душі онука 
зерна доброти й працелюбності.

Після закінчення Моровської 
середньої школи юнак продовжив 
навчання у Ніжинському технікумі 
механізації та електрифікації сіль-
ського господарства. Свій трудо-
вий шлях механік Віталій Литви-
ненко розпочав у рідній стороні — у 
колгоспі «Родина», що в селі Кар-
пилівка.

А вже у травні 1961 року він 
прийшов у лісове господарство. 
В Остерському лісгоспзазі Віта-

лій Михайлович понад десять літ 
працював старшим інженером-
механіком, а з 1973 року до 2008- го 
обіймав посаду головного механі-
ка. Стаж його роботи на підприєм-
стві — 47 років.

Віталія Литвиненка називали 
людиною творчої думки, хорошим 
наставником, справжнім вчителем 
для багатьох колег. Безпосеред-
ньо під його керівництвом були ви-
рішені важливі питання з технічно-
го переозброєння виробництва, 
особливо цеху переробки дере-
вини, коли у 1970 році освоюва-
лося та налаштовувалося токар-
не виробництво товарів народного 
вжитку з відходів.

Коли ж на підприємстві при-
ступили до виробництва хвойно-
вітамінного борошна, Віталій Ми-
хайлович запропонував свою 
схему розміщення обладнання. І 
тільки за рахунок цього продук-
тивність перероблюваної установ-
ки зросла на 30 -40%. За актив-
ної участі головного механіка було 
змонтовано допоміжний пристрій 
до плуга ПЛ -70 для механізованої 
посадки великомірних саджанців. 
А також трелювальне обладнання, 
застосування якого допомогло по-
вністю проводити механізований 
комплекс робіт на рубках догляду 
за лісонасадженнями.

Віталій Михайлович жив робо-
тою, весь час перебував у полоні 
своїх технічних ідей. І немало твор-
чих задумів він втілив у лісогоспо-
дарське виробництво. Чого лише 
вартий навантажувач ПЛ -1, ство-
рений у 1981 році на базі трактора 
МТЗ -82! Це в ту пору зробило «ре-
волюцію» у навантаженні лісомате-
ріалів. Адже лісовоз (КАМАЗ з при-
чепом) на лісосіці навантажувався 
сортиментами об’ємом 20 кубоме-
трів всього за 30 хвилин. Ці наван-
тажувачі працюють і сьогодні.

За активну винахідницьку і раці-
оналізаторську діяльність по вдо-
сконаленню техніки і технології ви-
робництва у 1984 році Президія 
Верховної Ради УРСР присвоїла 
Віталію Михайловичу Литвиненку 
почесне звання «Заслужений раці-
оналізатор УРСР». 

Світла пам’ять про Віталія Ми-
хайловича Литвиненка надовго 
збережеться в серцях сіверських 
лісівників.

Лісівники Чернігівщини

Не стало Заслуженого 
раціоналізатора України

Пам’ятаємо!

Минув рік, як дочасно пі-
шов у засвіти лісівник Сер-
гій Соколенко. Майже сорок 
років служив Сіверським лі-
сам Сергій Федорович.  Все 
його життя пройшло на Борз-
нянщині: тут він народився, 
босоногими стежками у ди-
тинстві обійшов всі мальов-
ничі куточки рідного села і 
до отчого дому  повернувся 
після завершення  навчання 
в Українській сільськогоспо-
дарській академії. 

Поліщук, залюблений у  приро-
ду  рідної Чернігівщини, Сергій Со-
коленко  обрав і  професію, в якій 
сповна могли розкритися його  
здібності . Він став лісівником. 

У Борзнянському  держлісгос-
пі Сергій Федорович починав з 
посади інженера  по техніці без-
пеки.  Насичені будні помічника 
лісничого Берестовецького ліс-
ництва збагатили недавнього ви-
пускника неоціненним досвідом. 

 Минали зими й весни — і за 
плечима у Сергія Федоровича 
колосилися вагомі лісівничі роки.  
Більше двадцяти років він пра-
цював головним інженером лісо-
господарського підприємства. 
Колеги згадують, що в роботі  
Сергій Соколенко був завжди зі-
браним і відповідальним. І. зви-
чайно ж,  висококваліфікованим 
фахівцем, який щиро дбав про 
ліс. Неодноразово Сергія Федо-
ровича запрошували в журі об-
ласного конкурсу вальників лісу.

 У пам’яті колег і всіх, хто його 
знав, він залишиться хорошою 
людиною, захисником лісу і ві-
рним сином поліської землі.  

Лісівники Чернігівщини

Він був потрібний 
людям і лісам
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З нагоди Міжнародного 
жіночого дня 8 Березня 

кращих працівниць лісової 
галузі Чернігівщини 

нагороджено:

Подякою 
Голови Державного агентства 

лісових ресурсів України

Бардакову Ксенію Миколаїв-
ну, помічника лісничого ДП «Семе-
нівське лісове господарство»;

Дорош Катерину Данилів-
ну, провідного спеціаліста відділу 
мисливського господарства Черні-
гівського ОУЛМГ;

Литвин Віру Василівну, вер-
статницю деревообробних верста-
тів ДП «Холминське лісове госпо-
дарство»;

Музику зою Володимирівну, 
бухгалтера лісництва ДП «Корюків-
ське лісове господарство»;

Петренко Тетяну Володими-
рівну, провідного бухгалтера ДП 
«Чернігівське лісове господар-
ство»;

Хоменко Оксану Миколаївну, 
верстатницю деревообробних вер-
статів ДП «Ніжинське лісове госпо-
дарство».

Почесною грамотою 
Чернігівської обласної ради

Павлецову Надію Миколаїв-
ну, укладальницю пиломатеріалів 
ДП «Добрянське лісове господар-
ство»

 Почесною грамотою 
Чернігівської обласної 

адміністрації

Постернак Аллу В’яче славі-
вну, майстра лісу ДП «Борзнянське 
лісове господарство»

Оголошено  Подяки 
голови Чернігівської обласної 

адміністрації

Кубрак Надії Петрівні, началь-
нику виробничого відділу ДП «Хол-
минське лісове господарство»;

Шиловій Валентині Микола-
ївні, бухгалтеру ДП «Новгород-Сі-
верське лісове господарство»

Вітаємо!

За сумлінну працю 60-річчя відсвяткувала у лютому 

Ганна Михайлівна Вейкша, 
головний економіст Семенівського держлісгоспу

З дипломом Берез-
нівського лісотехнічно-
го технікуму юна Галинка 
Мудрик приїхала працю-
вати на Чернігівщину.  У 
Семенівському лісгосп-
зазі дівчина починала з  
нормувальниці. Та вже 
через три роки стала 
старшим економістом.

І майже 30 років Ганна 
Михайлівна — головний 
економіст підприємства. 
Вона зробила своєю ба-
гаторічною послідовною 
і наполегливою працею 
вагомий внесок у здо-
бутки лісгоспу.

Разом з чоловіком 
Ганна Михайлівна вирос-
тила двох синів, а тепер 
втішається онуками. 

Зичимо нашій шановній ювілярці  щастя і здоров’я, 
довголіття та  любові рідних і близьких, світлої люд-
ської вдячності.

Лісівники Чернігівщини

Інні Бойчук — 50!
Першу трудову сторін-

ку  вона  з дипломом Ма-
рийського політехнічного 
інституту заповнювала в 
Башкирії. Згодом Інна Ми-
хайлівна повернулася на 
малу батьківщину, до рід-
ного старовинного княжо-
го міста, і стала працювати 
в лісогосподарському під-
приємстві.

Вже десять років — на 
посаді головного бухгал-
тера.

У колективі Інну Бойчук 
цінують за  високий профе-
сіоналізм у роботі, добро-
зичливість і щирість у сто-
сунках з людьми.

 Дорогу Інну Михайлівну, гарну жінку, хорошого 
спеціаліста і  прекрасну маму поздоровляємо з юві-
леєм! І зичимо їй щасливої зорі удачі, нових досягнень 
та всіляких життєвих гараздів!

Лісівники Чернігівщини 



21№ 1 (33), 2015 р.

Жінка і ліс

Олена Михайлівна Лошик 
згадує: коли її батько пізно 
увечері повертався з роботи, 
разом з ним переступали по-
ріг рідного дому і пахощі лісу…

Доля Михайла Марковича 
Сташенка тісно переплелася із 
зеленими масивами Сіверсько-
го краю, яким уродженець ви-
шневої Черкащини служив понад 
півстоліття. Він прибув на Черні-
гівщину на початку далеких 60-х 
років— після навчання в Чугує-
во-Бобчанському лісовому тех-
нікумі та служби в армії. Юнака 
призначили помічником лісни-
чого Єлінського лісництва. Вже 
через кілька років Михайло Ста-
шенко, завзятий і наполегливий,  
став лісничим Ново-Боровицько-
го лісництва. 

Саме в Нових Боровичах Ми-
хайло і з майбутньою дружиною 
Зінаїдою зустрівся. Її направили 
в це лісництво після закінчення 
Гомельського лісотехнічного тех-
нікуму. 

Відлітали у вирій роки, моло-
да лісівнича сім’я створювала 
нові ліси та виховувала двох до-
нечок — Наталю і Валентину. 

 Довелося подружжю попра-
цювати і в лісовій галузі Перм-
ської області. Але хороші друзі 
(ще з технікуму) — Федір Ханін 
та Петро Скиба — у своїх листах 

кликали повертатися їх на Украї-
ну. Колеги переконували, що такі 
вмілі спеціалісти дуже потрібні 
Чернігівщині. 

І невдовзі родина Сташенків 
пустила коріння у Моложавсько-
му лісництві. Впевнено вростав 
у професію Михайло Маркович,  
у лісничого й доброго товариша 
Петра Скиби трудився помічни-
ком лісничого. Зігрівав  праце-
любного лісівника у всі пори року 
надійний сімейний «тил», яким 
керувала турботлива Зінаїда Іва-
нівна. 

 У Моложаві й  Оленка народи-
лася, найменша донька. 

Згодом Михайло Маркович 
очолив Тупичівське лісництво, 
звідки через 20 років ( у середи-
ні нелегких 90-х) і на пенсію пі-
шов. Та був дуже задоволений, 
що у хороші руки Василя Коваль-
чука  передав своє міцне лісни-
цтво. 

Тільки з лісом ніколи старий 
лісівник не розлучався, бо там 
часточка його душі й сьогодні 
живе. 

Сімейну лісівничу династію 
продовжила Олена, адже з ран-
нього дитинства не уявляла себе 
без лісу. Після десятирічки ді-

вчина із золотою медаллю (без 
вагань!) подала документи до 
Української сільгоспакадемії і 
вступила на лісогосподарський 
факультет. Там вона і з волиня-
нином Анатолієм Лошиком (теж 
з великого лісівничого роду) по-
знайомилася, з яким ще в сту-
дентські роки на весільний руш-
ничок стала. 

 Разом з чоловіком Олена при-
їхала до Тупичева. Не підвели 
Михайла Марковича дочка з зя-
тем. Вони і набуті знання впев-
нено застосовують на практиці, 
і старанно використовують набу-
тий досвід,  щоб радували зем-
ляків  молоді ліси на Поліссі. 

Нині Анатолій Васильович 
працює лісничим Невклянсько-
го лісництва, одного з кращих у 
Городнянському держлісгоспі, а 
Олена Михайлівна (вона почина-
ла майстром підсочки)  — поміч-
ником лісничого Тупичівського 
лісництва. 

Це лісництво займає 6,5-гек-
тарну площу, а у колективі — 19 
лісівників. Щороку їхніми руками 
створюється 27-35 га нових лісів. 
Для Олени Михайлівни, як колись 
і для її батька, посадка лісу — 
дуже відповідальна робота. Вона 
знає, скільки сил, уміння і любові 
треба віддати деревцям, які б че-
рез десятиліття зашуміли краси-
вим лісом. Отож і вирощуванням 
сосни звичайної у коробах за-
ймається, і ретельно за розсад-
никами доглядає. 

Кожного ранку Олена Ми-
хайлівна заклопотано вирушає 
у Тупичівське лісництво, а у су-
сіднє Невклянське — Анатолій 
Михайлович. Михайло Марко-
вич порядкує вдома,  виглядає 
їх і неодмінно цікавиться увече-
рі виробничими новинами. (Вже 
майже рік немає поруч з ним ві-
рної помічниці Зінаїди Іванівни). 
Але втішно старому лісівнико-
ві, якому у січні виповнилося 80 
літ, що його онуки Сергій та Іри-
на навчаються в Національно-
му університеті біоресурсів та 
природокористування України 
і пішли родинною лісовою сте-
жиною. 

Микола ТИЩеНКО, 
Чернігівське ОУЛМГ

Донька лісівника
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Святкове

Запашні красуні — сосна та ялина — вважа-
ються символами новорічно-різдвяних свят. 
Радіють цим загадковим лісовим гостям не 
лише діти, а й дорослі. Щоб родинне коло сіве-
рян, чудові святкові заходи в школах і дитячих 
садках прикрашали зелені чарівниці, подбали 
чернігівські лісівники.

Працівники лісогосподарських підприємств — з 
хорошого насіння на спеціальних плантаціях — ви-
ростили понад 50 тисяч ялин і сосен для передново-
річної реалізації. Найбільше продавалося лісових кра-
сунь у Городнянському, Ніжинському, Добрянському, 
Корюківському, Холминському та Прилуцькому держ-
лісгоспах. Лісівники облаштували виїзні місця прода-
жу зимових поліських красунь. Купували їх і в ошатних 
павільйонах «Лісовичок», розташованих обабіч вели-
ких трас на рекреаційних пунктах.

Коштувало пухнасте деревце — в залежності від 
розміру. (Середня ціна — 40 грн.). Зелена продукція 
пройшла радіологічний контроль. За святковою не-

знайомкою навіть вирушали усією сім’єю до лісни-
цтва та вибирали її на відведеній ділянці. І для бать-
ків, і для дітей — це гарний відпочинок, мандрівка у 
світ природи, спілкування із зимовим лісом.

У грудні, напередодні Нового року та Різдва, до 
наших дітей приходить у гості з дарунками Святий 
Миколай. За доброю традицією у цей день лісівни-
ки Сіверщини з гостинцями та ялинкою навідува-
лися до тих підлітків, які навчаються у школах-ін-
тернатах. До вихованців школи-інтернату ім. Ю. М. 
Коцюбинського, що в обласному центрі, приїздили 
з ялинкою та подарунками начальник Чернігівсько-
го ОУЛМГ Андрій Пивовар і голова обкому проф-
спілки працівників лісового господарства Йосип 
Райчинець. Посланцями від Святого Миколая були 
також директори всіх дванадцяти держлісгоспів, 
які побували у своїх підшефних школах.

У багатьох сільських школах сяяли у прикрасах 
казкові лісові зелені феї від лісівників Чернігівщини.

Микола ТИЩеНКО, Чернігівське ОУЛМГ

Здавна на Україні шанують Святого Миколая 
— Чудотворця, покровителя дітвори і тих лю-
дей, які найбільше потребують нашої уваги, те-
пла й піклування. 

Світле християнське свято, яке припадає на 
«вершок» старого року, запам’яталося дітям сівер-
ських лісівників. 

Про це заздалегідь потурбувався обком проф-
спілки працівників лісового господарства Чернігів-
щини. Протягом двох святкових днів 270 дівчаток і 
хлопчиків з лісівничих родин змістовно відпочивали 
у розважальному комплексі «Базис», що в Черніго-
ві. Юних мандрівників супроводжували профспіл-
кові лідери місцевих лісгоспів: Олександр Проява 
(Холминського), Петро Устименко (Корюківського), 
Ярослав Коваль (Городнянського), Валентина Лоза 
(Остерського військового) та Валентина Дубінська 
(Чернігівського). 

Гості відразу потрапляли у чарівний світ казки. 
На порозі «Базису» всіх привітно зустрічали Дід Мо-

роз та Снігуронька і Йосип Михайлович Райчинець, 
голова обкому профспілки. 

Програма також була спеціально підготовлена для 
дітей лісівників. Хороводи біля зеленої красуні, різно-
манітні атракціони, цікаві ігри відразу захопили під-
літків. Вони охоче випробовували свої спритність та 
винахідливість в ролях мисливців та будівельників. 

Особливою популярністю у старшокласників ко-
ристувався автодром. А скільки сміху і радості ви-
кликали веселі і заплутані подорожі «лабіринтом», 
де довелося зустрічатися з кумедними піратами та 
долати перешкоди. 

Ці святкові поїздки — як дарунок від Святого 
Миколая (а Йосип Михайлович Райчинець прислу-
хався до його порад) — подарували дітям чернігів-
ських лісівників незабутні зимові враження. 

Юрій ЛяХОВИй, 
головний спеціаліст відділу лісових 

ресурсів Чернігівського ОУЛМГ

Зелена гостя приносить у дім радість…

Від святого Миколая
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Струнка зелена красуня ви-
блискувала всіма барвами ве-
селки. І маленькі гості, що 
прийшли зі своїми татками, 
матусями та дідусями на ціка-
ве дійство, весело сміялися й 
раділи, вітаючись з Дідом Мо-
розом та Снігуронькою.

За доброю традицією до-
брянські лісівники за будь-якої 
«економічної погоди» влашто-
вують новорічне свято для ді-
тей своїх працівників.25 грудня 
коли вже новий рік заглядає у 
вікно,  майже 50 малюків (віком 
до 7 років) зібралися у затишній 
актовій залі контори. Адже у ко-
лективі підприємства трудиться 
чимало молоді,  лісівничі роди-
ни поповнюються синами й до-
нечками.

Атмосфера на святі була чудо-
вою. Захоплення у дітей виклика-
ло спілкування з Дідом Морозом 
(Цю роль виконував одинадцяти-
класник  Дмитро Кульгейко. До 
речі, онук колишнього лісничого 
Добрянського лісництва Миколи 
Івановича Кульгейка). А з чарів-
ною Снігуронькою (теж школярка 
Настя Насон) кожному хотілося 
покружляти у хороводі навколо 
ялинки.

Родини лісівників вдячно зга-
дували на святі й іншого (бага-
торічного) Діда Мороза — Олега 
Самозвона, помічника лісничо-
го Комарівського лісництва. Він, 
танкіст, на той час перебував на 
перепідготовці у Гончарівському.

Наприкінці свята діти отри-
мали солодкі подарунки (про це 
подбали відповідальні дорос-
лі на чолі з директором лісгоспу 
Іваном Олексійовичем Горохів-
ським), а їх рідні — гарний на-
стрій.

Лісівники Добрянсько-
го держлісгоспу потурбували-
ся, щоб загадкові лісові красуні 
прикрасили сімейні святкові ве-
чори чернігівців. Головний лісни-
чий Денис Землянко розповів, 
що для реалізації на «зелених 
жнивах» підприємством було 
підготовлено 5-7 тисяч сосонок 
та ялин. Найбільше їх вирости-
ли у Ново-Яриловицькому (ліс-
ничий Михайло Мамоненко) та 
Ріпкинському (лісничий Олек-
сандр Зогий), які жваво прода-
валися на Привокзальному рин-
ку Чернігова.

Помічник лісничого Ново-Яри-
ловицького лісництва Дмитро 
Савченко опікується вирощу-
ванням голубих ялинок у горщи-
ках. Святкування нового року по-
руч з такою незвичною красунею 
справді романтична.

Охоче купувалися красиві 
святкові деревця у торгівельному 
павільйоні «Лісовичок». Його гос-
подиня Олена Дмитрієва зазна-
чала, що працівники Ново-Яри-
ловицької митниці, які приїздили 
з обласного центру, та чернігів-
ські прикордонники були найак-
тивнішими покупцями. До того 
ж, у зимову пору значною по-
пулярністю серед відвідувачів 
«Лісовичка» користувалися бе-
резові та дубові віники. ( Рані-
ше пухнасті  зелені незнайомки 
у передноворічний період від-
правлялися з Сіверського краю 
на Донбас і в Крим. Але через 
воєнні дії в тому регіоні до До-
неччини і Луганщини лісові полі-
сянки не потрапили).

Добрянські лісівники вміло 
організовують відпочинок зем-

ляків та приїжджих на 
Голубих озерах — і не 
лише влітку та восени, 
а й взимку.   Особли-
вістю нинішнього се-
зону було запрошення 
сіверян провести ста-
рий рік і зустріти новий 
на березі водойми.  З 
родиною, з друзями. 
До послуг відпочиваю-
чих —  ошатні будиноч-
ки з сучасною кухнею 
(з електроплитою). 
Біля споруди — при-

крашена ялинка.
Зустрічав гостей господар 

Микола Сергійчук.

Микола ТИЩеНКО,
Чернігівське ОУЛМГ

Новорічне

і дітям, і дорослим
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В учнівських лісництвах

Лютий видався примхливим: то морозом  
вранці зустріне, то снігом з довгого рукава при-
трусить. А городнянські юні природолюби в 
цю пору охоче допомагали місцевим лісівни-
кам збирати соснові шишки.  Часто вихованців 
учнівського лісництва можна зустріти і в лісі, і 
на шишкосушарці.

  Завершувався тиждень, і  день  порадував  по-
годою: було не холодно, ще й сонце виглянуло. У 
школярів  Олександри Калімбет та Сергія Прима-
ченка теж був гарний настрій: вони доставили на 
шишкосушарку 90 кілограмів шишок. Інженер лісо-
вих культур Михайло Федіна подякував  підліткам 
за хорошу роботу і сказав, що лісівники Городнян-
щини у цьому році заготовили 14 тисяч соснових 
шишок. І  учнівське лісництво не стоїть осторонь, 
діти завжди підсобляють і стараються.

 На шишкосушарці Олександру та Сергія заціка-
вило, як саме завантажуються у сушку шишки і як  
отримується насіння. Отож робітниця Наталія Кай-

дала, яка тут працює ( про цю жінку говорять, що 
вона днює і  ночує на роботі), розкриває дітям ви-
робничі «секрети».

Не забувають  взимку в учнівському лісництві і 
про «хатинки» для птахів. У січні й  лютому дівчатка 
та хлопчики готувалися до весняного прильоту  го-
мінких мешканців наших лісів. У майстерні при Го-

роднянському лісництві  щодня з’являються 
новенькі шпаківні. Діти поспішають і сумлін-
но трудяться ( їм допомагають єгері Анато-
лій Пархоменко та Олександр Твердий), щоб  
змайструвати  зручні пташині  будиночки. 

 До початку березня школярі  запланували 
виготовити 250 шпаківень і розмістити їх у   лісі.

Чудові пташині «хатинки» виходять у вмі-
лих руках Максима Рекуна і Віктора Хомазю-
ка, Василя Круковського і Євгенії Калімбет, 
Дарини Аніщенко , Сергія Примаченка  і Оль-
ги Калімбет. 

Весною шпаківні заселяться птаством. Це 
й буде найкращим подарунком юних лісівни-
ків  своїм пернатим друзям.

Інна ОМеЛьЧеНКО,
керівник Городнянського 

учнівського лісництва

Зимові турботи юних лісівників

     Щойно видано Фотоальбом «Времена не выбирают»
Вдруге видано фотоальбом «Времена не выбирают» зі світ-

линами Михайла Волка, інженера з охорони та захисту лісу Се-
менівського держлісгоспу.  ( За підтримки  підприємства).

На знімках — люди,  
що живуть і працюють 
поруч з нами на отчій 
землі. Немало серед них 
— лісівників. А невлови-
мий час пише свою істо-
рію , осмислюючи буття.

З синівською тепло-
тою  і ніжністю  автор 
знайомить нас з  приро-
дою Семенівщини ,   цьо-
го неповторного північного «острівця» старовинного  Сіверського 
краю.

 Світлини супроводжуються віршами відомих поетів.



Фотополювання Спомин про матір

Хоча 2015-й рік називають роком домашньої кози, але як 
же можна обійти увагою її старшу сестру — дику кізоньку? Сі-
верські лісівники люблять цю тварину і називають її окрасою 
зелених масивів. Мисливці теж стверджують, що більшість 
із них ніколи не підніме зброю на таку гарну й метку лісову 
мешканку. 

Порадившись із на-
чальником мислив-
ського відділу Чернігів-
ського ОУЛМГ Миколою 
Пирогом, куди краще 
поїхати на фотополю-
вання в рік кози, одер-
жав впевнену відпо-
відь: на Козелеччину. 
Там можна побачити, як 
же живеться у Придес-
нянському краї диким 
козам. 

Отож наприкінці січ-
ня ми й побували у до-
чірньому підприємстві 
«Товариство шанувальників природи Козелецького району». Його 
площа — 29,1 тис. гектарів. (Польові угіддя займають 15,1 тис. га, лі-
сові — 12,05 тис. га, водно-болотні — майже 2 тис. га.)

У мисливському господарстві за цьогорічним обліком диких тва-
рин нарахували 30 лосів, майже 90 оленів, понад півтисячі зайців, 
близько сотні кабанів і 250 кіз. 

Анатолій Головатюк, голова підприємства, розповідає, що на ни-
нішню зимівлю заготовлено 200 тонн зерна, 70 тонн сіна, тисячі віни-
ків із кропиви. 

У супроводі пра-
цівників єгерської 
служби ми проїха-
лися водно-болот-
ними, польовими 
та лісовими угіддя-
ми і переконалися, 
що звірини в цьому 
мисливському това-
ристві багато. Живе 
вона привільно, як 
у заповіднику. У го-
дівницях вдосталь 
кормів. Весь рік дикі 
тварини підгодову-
ються. У їх раціоні 

овес і ячмінь, кукурудза і віники з кропиви та сіно. 
Я захоплено спостерігав із вежі за «денним розпорядком» мешкан-

ців підприємства. Дикі кози підбігали до годівниць зграйками і поо-
динці. Єгері запевняли, що їх поголів’я збільшуватиметься і в ниніш-
ньому році. 

Намотавши десятки кілометрів по мисливських угіддях, ми були 
задоволені поїздкою: звірина на підприємстві водиться і дбайливо 
доглядається. 

Микола ТИЩеНКО, Чернігівське ОУЛМГ

Привільно диким козам 
на Поліссі Знову будуть весни

              розцвітать садами
І спішить додому 
                        вічні журавлі. 
О порі цій завше 
           повертавсь до мами, 
Та нема вже мами 
                       в рідному селі. 
У розливах квітів 
                   й досі наша хата, 
Досі мені ранки 
                 пахнуть молоком. 
І ота стежина, 
                     де ходила мати, 
Як колись, ізнову 
            вслалась моріжком. 
Та вже не до ферми — 
                          у далекі далі, 
Крізь роки у вічність 
                  і — без вороття…
І стою я, мамо, 
                      на краю печалі
Й не боюсь зірватись 
                   в прірву забуття. 
Доки рід наш, мамо, 
                 топче руту-м’яту, 
Доти образ рідний 
                    в серці збережу. 
Дивляться у душу 
                    вікна-очі хати —
І той погляд, мамо, 
                          випіка сльозу. 
Зіркою із неба, 
                   квіткою з-за хати, 
Словом, 
            що скликало нас 
                              на хліб і сіль. 
Буде мені завше 
                       уявлятись мати:
Гордість моя вічна 
                      і мій вічний біль. 

Стежина



Легенда про сон-траву

Колись у незапам’ятні часи за широким листям цієї рослини 
переховувався біс. Архангел Михаїл пустив 

у нього стрілу блискавки, яка і «прострелила» рослину, 
після цього листя перетворилося у вузькі смужки. З тієї самої хвилини 

вся нечисть не сміє і наблизитися до сон-трави. А саму рослину 
стали вважати не тільки оберегом від усякого чаклунства і лихого ока, 

але і символом переможної зброї. Її соком навіть обробляли 
списи, щоб відігнати темну силу.




